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Печеливш
робърт Селандър

Губещ
Лукан Луканов
 

Вицепрезидентът на втората по големина компания 
за кредитни карти в света MasterCard обяви, че компа-
нията ще купи подразделението за предплатени кар-
тови разплащания на Travelex за 460 млн. USD. С този 
ход се засилва присъствието на компанията на бързо-
развиващия се пазар на финансови услуги.

Акциите на „Арома” АД с председател на надзорния 
съвет Лукан Луканов загубиха 12.97% от стойността 
си само в рамките на вчерашната сесия, с което се 
наредиха сред най-губещите книжа на фондовата 
борса. По позицията на козметичната компания 
бяха сключени 7 сделки, в които 4599 лота смениха 
собственика си.

Мнения

По темата: „да си 
тунинговаш миска”: 
Явно доста от комплек-
сираните родни бога-
таши имат проблеми с 
потентността.

pi4

По темата: „Минна-
та индустрия направи 
цоло Вутов номер 1 в 
България”: Не мога да 
разбера защо за данъци 
се ровят в кварталните 
магазинчета, а не в тези 
могъщи минни компании 
и при техните подиз-
пълнители (доставчици 
на оборудване, резервни 
части, консумативи и 
т.н.).

Istoria

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 И най-богатият 
българин е ... Цоло 
Вутов. Вестник 
„Пари” публикува 

специално издание „100-те 
най-богати българи” с 
класация на предприе-
мачите, които имат 
най-голям принос за БВП 
на страната.

2 Да си тунинговаш 
миска. На пръв 
поглед инвестици-
ята си струва, но 

периодът на доходност е 
твърде кратък.

3Трудовите догово-
ри ще се прекратя-
ват до месец при 
фалит. Хората 

по-бързо ще получават 
документите си и ще се 
регистрират на трудо-
вата борса.

Непредвидени  
корупционни разходи
Изследване на международна-
та организация „Прозрачност 
без граници” показва, че 18% от 
българите са давали подкуп (стр. 
4-5). Става въпрос за анкета, така 
че сигурно има и други, които 
или не си признават, или имат 
странно възприятие за нещата и 
са корумпирали, без да осъзнават, 
че го правят. Надали българите 
обаче осъзнават, че са получавали 
подкупи. Сто процента от тях. 
Аз, вие, съседите ви, приятели-
те, близки и далечни познати. 
Всички.

Изследване на Института за па-
зарна икономика показва, че през 
последните десет години прави-
телствата са раздали 10 млрд. лв. 
за непредвидени разходи (стр. 7). 
Според организацията „набързо и 
непрозрачно”. 

Зад евфемизма „непредвидени 
разходи” се крие онова, което на 
нормален език се нарича разда-
ване на пари наляво и надясно. 

Надали 
българите 
осъзнават, 

че са получавали 
подкупи. Сто  
процента от тях

коментар

Филипа радионова
philippa.radionova@pari.bg
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     -1.22%
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Sofix: 356.41  
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Българска фондова борса
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Това са парите, които получават 
стачкуващи и протестиращи, за 
да си затворят устите. Това са гра-
динките, чешмичките и помощите 
преди всички избори. Това са 
предколедните 800 хил. лв., които 
правителството даде онзи ден 
за църкви, сметките за парно на 
вузове по изкуства и за благотво-
рителност. 

Тези десет милиарда лева на 
практика са дадени за корум-
пиране на обществото. Те са 
вложени в единични акции без 
ясна идея за крайния резултат. Не 
са обвързани с някаква стратегия 
на въпросните правителства за 
конкретния сектор, в който отиват. 
Единствената им цел е евентуално 
подобряване на общественото 
мнение. А съдбата на тези десет 
милиарда лева можеше да бъде 
много по-смислена и конструк-
тивна. ИПИ например предлага 
при излишък на средства те да се 
харчат за изкупуване на дълг или 
структурни реформи. Не очаквай-

те да се случи. На правителствата 
им харесва да харчат, а и на пове-
чето хора също им харесва прави-
телството да дава пари за благо-
родни каузи като облеклата на 
артистите, покривите на църквите 
и благотворителни шоупрограми. 
Харесва им, без да се сещат, че 
през останалите 11 месеца прави-
телствата не мислят какво могат 
да направят дългосрочно за кул-
турата, за исторически паметници 
и за социалните домове. Така че 
практиката централната власт да 
подкупва избирателите ще остане. 

И тук се корени проблемът с ко-
рупцията. Тя се налага като нещо 
абсолютно нормално от самата 
власт. Говоренeто срещу корупци-
ята остава само говорене, защото 
действията на правителствата 
ги опровергават. И докато това е 
така, хората масово ще продължат 
да мислят, че е по-добре да дадат 
подкуп, за да им бъде свършена 
работата, отколкото да реагират 
като граждани. 

СНИМкА ShUTTErSToCk
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Протест

цитат

Пари за 13-а пенсия и заплата 
няма, но на мен по принцип 

не ми харесва идеята да има такава 
тенденция в България

Число на деня

1.7
трлн. USD е обезценката на имотите в САЩ през 2010 

г. Пропадането е по-стръмно спрямо миналата година, 
когато общият спад беше изчислен на 1.05 трлн. USD

▶

 Симеон дянков, финансов министър

Дръжте се прилично, г-н Борисов
коментар

Приятелски ще посъ-
ветвам г-н премиера да 
се държи възпитано с хора-
та. Онзи ден пак се изказа, 
че критиките и препоръ-
ките към управлението са 
„изсмукани от пръстче-
тата” и не го интересуват, 
защото имал по-важна 
работа да върши. Независи-
мо чии са тези „пръстчета”, 
министър-председателят 
е длъжен да се държи 
прилично, и то не заради 
домашното си възпитание, 
за което никой не може да 
го вини, а заради поста, 
който заема и на който са го 
избрали хората, пускайки с 
„пръстчетата” бюлетинките 
в урничките.
Познавам много хора. Сред 
приятелите ми има всякак-

Той, изглеж-
да, си е повяр-

вал, че народната 
любов и електо-
ралното одобрение 
му се полагат по 
рождение

 Българската киноиндустрия протестира срещу орязания бюджет за култура 
и предложените промени в законите за киноиндустрията, авторските права и 
сценичните изкуства СнимкА емилия коСтАдиновА

▶

иван Стамболов  
http://sulla.bg

ви - млади, мои връстници 
и много по-възрастни; 
интелектуалци, учени, хора 
на изкуствата, универси-
тетски хора, журналисти, 
собственици на медии, сту-
денти, млади специалисти, 
много бизнесмени и частни 
предприемачи, държавни 
чиновници и обществени-
ци. Повече от половината 
от тях на изборите през 
2009 г. по необясними за 
мен причини гласуваха за 
ГЕРБ. Сега, когато отново 
си говоря с тях, няма нито 
един, който да възнамеря-
ва да повтори този вот на 
следващите избори.

Наистина има много 
причини за това. Най-
преките са именно онези 

„изсмукани от пръстчета-
та” скандали с мошениче-
ства и фалшификации по 
висшите нива на адми-
нистрацията, пикантните 
киноскандали зад граница, 
дребната продажност на 
депутатите и полицейски-
ят произвол. По-фунда-
менталните причини са 
в умората от очакването 
управлението да изпълни 
това, което обеща, за да го 
изберат - реформаторска 
политика, усвояване на 
парите от еврофондовете, 
продължаване на прива-
тизацията, развиване на 
науката и технологиите, 
адекватна антикризисна 
политика и не на послед-
но място справедливи 
последици за ДПС и БСП 

заради предишното им 
управление.

Тези причини са 
достатъчен мотив за 
много хора да не гласуват 
повече за ГЕРБ, но към 
тях трябва да се прибави и 
арогантното поведение на 
премиера. Той, изглежда, 
си е повярвал, че народната 
любов и електоралното 
одобрение му се полагат по 
рождение, и е забравил, че 
се възнесе на тази вълна, 
от която царят падна, и то 
така, че не успя повече да 
се класира за парламента. 
Повярвал си е, че наистина 
е това, за което все по-
неубедително се мъчат да 
го представят услужливите 
медии, и от тази позиция 

си позволява да обижда 
хората и да им казва, че 
тяхното мнение не го инте-
ресува.

Добре е някоя вечер 
след телевизионна изява 
или футболен мач пре- 
миерът да седнe пред един 
бял лист хартия и с голе-
ми букви да напише на 
него: „Аз не съм господар 
на обществото и не съм 
собственик на държавата. Аз 
съм тук, за да служа на об-
ществото, като управлявам 
държавата от негово име.” 
После да остави писалка-
та настрана и да прочете 
написаното 10 пъти на глас с 
подобаващо уважение.

Авторът е рекламен  
консултант

В броя четете още

Цукерберг тръгва 
по стъпките  
на Бил Гейтс

Уикенд ▶ 23Новини ▶ 7
Кризата увеличи 
производителността 
на труда 

Димана Ранкова, 
зам.-председател 
на КФН

Интервю ▶ 14
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Най-корумпираната инсти-
туция у нас според възприя-
тията на българските граж-
дани е съдебната система, 
докато в Европейския съюз 
и в световен мащаб това 
са политическите партии. 
Това показва проучване на 
“Трансперънси интернешъ-
нъл” сред 91 хил. души в 86 
страни, оповестено от бъл-
гарското представителство 
на организацията по повод 
Международния ден за бор-
ба с корупцията. България 
участва за седма поредна 
година в изследването. И 
докато през 2004 и 2005 г. 
българите са посочвали за 
най-корумпирана инсти-
туцията на митниците, от 

2006 г. досега водещо място 
заема съдебната система.

България е различна
Страната ни се различава 
съществено от общите по-
казатели за корупцията в 
Европейския съюз, където 
за най-корумпирани се смя-
тат политическите партии. 

В съзнанието на хората най-корумпирана 
остава съдебната система, но най-много 
подкупи са дадени на полицията

В България имаме много 
конкретен проблем, кой-
то е престъпността. Наред 
с правителството съдеб-
ната система е натоварена 
със също така големи 
очаквания, че оттам тряб-
ва да дойде решението, 
справянето с корупцията. 
Даже повече, отколкото 
самото правителство, 
защото то се възприема 
малко по-абстрактно. 

Така гражданите имат 
очаквания към съдебната 
система да бъде същест-
вена част от решението 
на този проблем, но 
системата не отговаря на 
очакванията им по редица 
причини.

Съдебната система не отговаря 
на гражданските очаквания

Особено 
проблема-
тична е 

прокуратурата, 
която е в 
най-голямо 
информационно 
затъмнение 

Дияна Ковачева,
председател на “Трансперънси 
интернешънъл”

Липсата на прозрачност, 
липсата на информация  
до каква степен системата 
е ефективна при разкрива-
нето на корупционни прес-
тъпления, също безспорно 
влияе на възприятието на 
гражданите по отношение 
на това доколко тя е готова 
да преследва и накаже 
един извършител на ко-
рупционно престъпление. 

Особено проблематична 
е прокуратурата, която 
стои в най-голямо инфор-
мационно затъмнение. Ето 
за това съдебната система 
в България се счита за 
най-корумпирана, нищо че 
най-много подкупи отиват 
в полицията. 

Близо 80% от европейските 
граждани изразяват крити-
ка за партиите, следвани от 
публичната администра-
ция, парламентите или дру-
ги форми на законодателна 
власт, бизнеса и религи-
озните институции. Едва 
след това идва и съдебната 
система, която европейците 
смятат за толкова корумпи-
рана, колкото са и медиите. 
Полицията попада в долна-
та половина на корумпира-
ните институции. 

В България обаче царица-
та на корупцията е съдебна-
та система, а едва след нея 
идват партиите, парламен-
тът и публичната админи-
страция, следвани плътно 
от полицията и останалите 
институции. Сравнителен 
поглед между данните по-
казва, че българите дават 
по-високи оценки за ко-
рупцията от средните за ЕС 
за почти всички сектори. 
Странно, но изключение 
са политическите партии, 
като у нас индексът е с 0.3 
по-нисък, както и медиите, 
религиозните институции и 
въоръжените сили. 

Като цяло обаче и евро-
пейците, и българите смя-

тат, че битката с корупци-
ята не върви добре. 30% 
от българските граждани 
смятат, че корупцията се е 
увеличила, а според 42% 
е запазила нивото си от 
миналата година, когато 
България беше обявена за 
най-корумпираната страна 
в ЕС. 

Личният опит срещу 
възприятията
По-сложна става обаче кар-
тинката, когато опрем до 
личния опит на анкетира-
ните. Около 18% от бълга-
рите признават в проучва-
нето, че са давали подкуп, 
а институцията, на която 
са давали най-често, е била 
полицията, а не съдебната 
система, въпреки че точно 
съдилищата се възприемат 
от тях като най-корумпира-
ни. “Това разминаване се 
обяснява с факта, че анке-
тираните не черпят само от 
личния си опит, но и от пуб-
личния образ на институци-
ите, който се формира чрез 
медиите, чрез политическо-
то говорене, чрез истории, 
чути от други хора, и т. н. 
Не трябва да се забравя и 
че в понятието корупция се 

50
▶ процента от анкетира-
ните европейци смятат, 
че правителствените 
усилия за борба с коруп-
цията са недостатъчно 
ефективни. Изводът им 
е, че в европейски и свето-
вен план корупцията се 
засилва

Ани Коджаиванова
ani.kodzhaivanova@pari.bg

Позитивната тенденция, 
която Барометърът на 
корупцията за 2010 година 
разкрива, е, че данните на 
света и Европа се при-
покриват в много голяма 
степан. Това означава, че 
демократичният модел 
доминира. Иначе няма как 
политическите партии да 
са на първо място като 
източник на корупция, 
защото в един тоталитарен 
или авторитарен режим 
политическите партии не 
са такъв фактор. 

Изследването разкри-
ва обаче и една лоша 
новина. Тя е, че навсякъде 
има изключително силна 
ерозия на доверието към 

Проучването показва ерозия в 
доверието към демокрацията

Липсата на 
доверие в 
партиите и 

законодателните 
органи е пряк инди-
катор за такава и в 
демокрацията

огнян Минчев,  
политолог

институциите с пред-
ставителни функции. 
Липсата на доверие в 
политическите партии и 
законодателните органи е 
пряк индикатор за липса 
на такова и в  
демокрацията. 

Данните на България 
горе-долу се припокриват 
с останалите, но с няколко 
съществени разлики - в 
съдебната система, както 
и при полицията. Тези две 
институции се ползват с 
по-голямо доверие в Ев-
ропа. Но това се обяснява 
с някои специфични про-
блеми на нашата страна, а 
като цяло тенденциите не 
са коренно по-различни. 

30 
▶ процента от български-
те граждани смятат, че 
корупцията се е увеличила 
през 2010 г., а 42% смятат, 
че няма промяна от мина-
лата година

включват много други неща 
извън прекия подкуп”, каза 
изпълнителният директор 
на “Трансперънси интерне-
шънъл” за България Диана 
Ковачева. По думите й го-
ляма роля за лошия имидж 
на съда играят липсата на 
прозрачност, големият брой 
неразрешени и забавени 
дела и т. н. Въпреки че при-
чините за това може и да са 
други, а не задължително 
корупция, в съзнанието на 
хората остава усещане за 
нередност. 

Което пък се подсилва, 
когато дори и министри си 
позволяват пряко да обви-
няват съдебната система в 
корупция и пристрастност, 

на каквито изказвания сме 
ставали свидетели не един 
и два пъти в последната 
година. 

С корупция  в кръвта
Българите дават подкупи 
много повече, отколкото 
го правят европейските 

18
▶ процента от анкети-
раните  
българи са давали  
подкуп - най-много на 
полицията, митниците  
и  съдебната система, а 
по-малко на здравеопаз-
ването и лицензионните 
служби
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Публична администрация

Парламент/Законодателна организация

Бизнес/Частен сектор

Религиозни институции

Съдебна система

Медии

Полиция

Образователна система

Неправителствен сектор

Въоръжени сили

Образование

Съдебна система 

Полиция

Здравеопазване

Служби за регистрация и лицензи

Предоставяне на услуги

Данъчни служби

Кадастър

Митници

Плащани подкупи от граждани по институции в последната година
�% от анкетираните�
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Малката давност за 
делата е само част от 
проблема, но има и 
други причини

Изтеклата давност е причи-
ната за прекратяването на 
между 50 и 80% от спрените 
досъдебни производства в 
България за периода 2005 и 
2009 г. Това сочи и доклад на 
“Трансперънси интернешъ-
нъл” за давностните срокове 
за делата в държавите член-
ки на Европейския съюз, как 
те влияят на съдебното пре-
следване на корупцията.

взаимен интерес
Все пак с последните про-
мени в Наказателния кодекс 
съществено се ограничиха 
възможностите за безпри-
чинно отлагане на делата, 
се казва в доклада. Така 
като основна причина за 
затрудненото разкриване на 
корупционни престъпления 
у нас е посочен не толкова 
проблемът с давността на 
делата, а взаимният интерес 
на участниците в корупци-
онната схема да останат не-
разкрити. Други причини са 
недоверието на гражданите 

Защо корупционните дела  
остават неразкрити

граждани. Разбивката по 
сектори посочва полицията 
като най-честия обект на 
подкуп, като над 15% от 
анкетираните признават, че 
са давали пари по най-раз-
лични поводи на полицаи. 

С много високи нива са 
също митниците и съдеб-
ната система - всеки десе-
ти е давал подкуп там, а 
всеки двадесети го е пра-
вил при лицензионните 
служби и в здравеопазва-
нето. За сравнение в евро-
пейски мащаб процентите 
в различните сектори се 
движат едва между 2 и 4, 
а единственият по-висок е 
при митниците - 7%. 

Според политолога Огнян 
Минчев притеснителен е и 

отговорът на въпроса с как-
ва цел българите дават под-
куп. В над 90% от случаите 
те го правят, за да получат 
услуга, която принципно 
им се полага, или за да я 
ускорят. “От това можем 
да си направим извода, че 
българите имат по-ниска 
правна култура, отколкото 
останалите граждани на 
ЕС”, казва Минчев. 

За първи път тази година 
изследването включва и дан-
ни за гражданската актив-
ност в борбата с корупцията, 
като нивата им в България 
остават в значителна сте-
пен по-ниски от средните за  
Европейския съюз, където 
79% от хората подкрепят 
гражданските действия.

в правните органи и липса-
та на ефективна защита на 
свидетелите.

Давността е  
проблем, но не само
Докладът посочва оба-
че, че на европейско ни-
во режимът на давност 

на делата създава доста 
пречки при разкриването 
на корупционни престъ-
пления. Препоръката на 
доклада е за по-тежките 
такива давността да бъде 
минимум десет години. 
Като други сериозни при-
чини за неразкриването 

на този тип престъпления 
на европейско ниво се 
посочват недостигът на 
човешки ресурс, липсата 
на експертен опит, както и 
твърде дългите процедури 
и високите изисквания 
към доказателствата за 
корупция. 

В последните години е 
налице тенденция за вло-
шаване на състоянието 
на противодействието на 
корупцията в България. 
Резултатите показват и че 
гражданите виждат как 
риториката на управлява-
щите, която се упражнява 
от известно време, не се 
превръща в реалност. 
Тук се дават четири пъти 
повече подкупи, откол-
кото в ЕС на представи-
тели на полицията и три 
пъти повече в съдебната 
система.

Интересно е и че подку-
пи се дават не толкова, 
за да се реши проблем, 
да се прескочи изисква-

Има тенденция  
за влошаване

Гражданите 
виждат как 
риториката 

на управляващите 
не се превръща в 
реалност 

Димитър Кюмюрджиев,  
зам.-председател на  
“Трансперънси интернешънъл”

не и т.н., а да се ускори 
и вземе определено 
разрешение или услуга от 
администрацията. Тоест 
българските граждани 
дават подкупи, за да 
получат нещо, което им 
се полага. 

Недоверието на гражданите в правните органи и липсата на ефективна  
защита на свидетелите са сред причините за затрудненото разкриване на  
корупционни престъпления

▶

Снимка емилия коСТадинова
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Меморандумът за изграж-
дането на АЕЦ „Белене”, 
който беше подписан между 
България и Русия на 30 но-
ември, не е писан в иконо-
мическото министерство. В 
данните на документа, който 
първоначално беше публи-
куван на сайта на минис-
терството във формат Word, 
сочат, че е писан от Мария 
Бижева. Проверка в Търгов-
ския регистър показва, че 
тя е свързана с енергийния 
бизнесмен Богомил Манчев. 
За това пръв съобщи на сайта 
си журналистът Атанас Чо-
банов. От икономическото 
министерство потвърдиха, 
че Бижева не работи при 
тях и че документът е писан 
от руската страна, но в него 
изцяло са залегнали и бъл-
гарските предложения.

Дяволът в детайлите
Часове след като беше обя-
вено подписването на Мемо-
рандума между България и 
Русия за проектна компания 
за АЕЦ „Белене”, на сайта на 
Министерството на икономи-
ката, енергетиката и туризма 
(МИЕТ) се появи и самият 
текст на меморандума. Доку-
ментът, подписан от Сергей 
Кириенко от „Росатом” и 
Красимир Първанов от НЕК, 
бе предоставен за сваляне в 
Word файл със заглавие Final 
2 edited biateral.doc.

Интерес предизвиква ме-
таинформацията за фай-
ла. Вместо реквизитите на 
МИЕТ, които се предпола-
га, че ще стоят под важен 
междудържавен меморан-
дум,  като автор излиза 
Maria Bizheva, а в полето 
за компания стои ANG. Ме-
тазаглавието на документа 
е TITAN Mine Mouth Power 
Plant. Последната редакция 
на документа е на 30 ноем-
ври в 21 часа. Няколко часа 
след публикацията на доку-
мента той беше премахнат 
от сайта на министерството 
и заменен с PDF файл, съ-
държащ меморандума.

Накъде водят  
връзките
В Търговския регистър един-
ствено Мария Бижева Славо-
ва има отношение с енергети-
ката. Тя е била съсобственик 
с 50% във фирмата „ЕВРО 
ЛИГАЛ ГРУП” ООД. Неин 
съдружник е Румен Мано-
лов, който е и управител на 
фирмата. В началото на яну-
ари 2009 г. Румен Манолов 
придобива нейните акции и 
тя излиза от фирмата. Мано-
лов от своя страна е в борда 
на фирмата „Електромет”, 
чийто изпълнителен дирек-
тор е бизнесменът Богомил 
Манчев - директор на „Риск 
инженеринг”, която заедно с 
„Парсънс” е архитект-инже-

Мистерия с меморандум
Подписаният меморандум за АЕЦ „Белене” не е писан в министерството 
на икономиката, а от лице, свързано с пряко заинтересования  
от строителството на централата бизнесмен Богомил Манчев

Венецианската комисия е била 
сезирана за изборния кодекс
Управляващите 
са крили, че 
международният 
орган е сезиран за 
закона от Съвета на 
Европа
Комисията за демокрация 
чрез право е била сезирана за 
новия изборен кодекс, съоб-
щи СДС.  Това се е случило 
в края на ноември, а преди 
седмица държавата е била 
информирана чрез българ-
ския посланик в Съвета на 
Европа, но управляващите 
не са уведомили обществото, 
съобщиха от партията. СДС 
настоява кодексът да бъде 
изпратен за съгласуване с 
международния орган. 

Международна оценка
Основните критики на сини-
те са към отпадането на из-
бор на регионални кметове 
и кметове на населени места 
с население под 500 души. 
„Преди месец предупреди-
хме, че това представлява 
по-малка демократичност”, 
съобщи депутатът от Синята 
коалиция Михаил Михай-
лов. По думите му оценката 
е била потвърдена по време 
на заседание на конгреса на 
местните и регионалните 

власти на Съвета на Евро-
па. Именно той е сезирал 
Венецианската комисия. 
„Затова ние призоваваме 
изборният кодекс да бъде 
изпратен незабавно на Ве-
нецианската комисия, за да 
бъде разгледан и да се вземе 
предвид нейното становище 
възможно най-скоро”, каза 
Михайлов. Съпредседателят 
на Синята коалиция Мар-
тин Димитров предупреди, 
че ако кодексът бъде приет 
в сегашния му вид, както 
се очаква през следващата 
седмица, и Венецианската 
комисия се произнесе по 
спорните текстове, може да 
се наложат поправки в нача-
лото на следващата година. 

Непрозрачно
Депутати и общественици 
от месец настояват избор-
ният кодекс да бъде пра-
тен за съгласуване с 
международния 
правен орган, но 
реакция на упра-
вляващите досега 
няма. След като Ве-
нецианската коми-
сия е сезирана за 
закона, за това 
е бил ин-
формиран 
бъ л г а р -

ският посланик в Съвета на 
Европа Андрей Техов, обясни 
Мартин Димитров. „Не зна-
ем защо обаче български-
ят парламент и българското 
общество не са уведомени 
за този сигнал. Това е много 
интересен детайл - защо уп-
равляващата партия, която 
също е била информирана, не 
е казала, че ще има становище 
и проверка”, попита Дими-
тров. Той напомни, че Съве-
тът на Европа още наблюдава 
България по отношение на 
демократичните ценности и 
предупреди, че ако бъде приет 
изборен кодекс, който ги по-
ставя под въпрос, това може 
да доведе до лоша оценка при 
мониторинга.

Филипа Радионова

 Енергийният министър Трайчо Трайков и шефът на „Росатом” Сергей Кириенко 
след подписването на меморандума с неизвестен автор снимка емилия костадинова

▶

271 оплаквания от въздушния 
транспорт за 3 години
Пътниците успяват 
да се договорят за 
компенсации и нито 
една компания не е 
била глобена

Общо 271 са оплакванията на 
пътници от въздушния транс-
порт в България за последни-
те три години. Това съобщи 
Меглена Кунева, специален 
съветник за правата на пътни-
ците на зам.-председателя на 
Европейската комисия по въ-
просите за транспорта Сийм 
Калас. Преобладаващата част 
от оплакванията са свързани 
със закъснения в полетите, 
коментираха от Гражданска 
въздухоплавателна админи-
страция (ГВА).

Оказва се, че няма нито 
една глобена авиокомпания, 
въпреки че според европей-
ското законодателство санк-
циите може да достигнат 
дори до 1000 EUR за още-
тен пътник или отнемане на 
лиценз. Причината е, че в 
повечето случаи се стига до 
взаимно договаряне за обез-
щетяване на пътника. 

Преговори вместо 
глоби
Според статистиката 202 от 
казусите са решени чрез вза-

имно договаряне. „Предпо-
читаме да водим разговори, 
срещи и кореспонденция, а 
не непременно да глобяваме. 
Така резултатите са по-до-
бри”, коментира Красимир 
Найденов, началник на отдел 
„Международна дейност” 
в ГВА. Той обяснява, че за 
останалите около 70 случая 
в момента се търси разре-
шение по същия начин и ако 
липсва развитие, то е заради 
забавяне на отговора от стра-
на на авиокомпаниите. 

Според европейското за-
конодателство потребите-
лите трябва да получават 
документ с правата си още на 
входа, но никой не го прави, 

съобщи още Кунева. От ГВА 
казват, че ще задължат авио-
компаниите да го правят, но 
не е ясно какви ще са санк-
циите, ако те не изпълняват 
предписанието.

Търсете правата си
През декември беше приета 
последната директива, коя-
то регламентира правата на 
потребителите в сферата на 
транспорта, с което законо-
дателството на европейско 
ниво е напълно окомплекто-
вано. Затова се очаква през 
следващата година кампани-
ята за правата на пътниците 
да бъде много активна. 

Дарина Черкезова

Според европейското законодателство потреби-
телите трябва да получават документ с правата 
си още на входа, но никой не го прави, казва Меглена 
Кунева снимка боби тошев

▶

нер на АЕЦ „Белене” (виж 
карето). 

Проверка на в. „Пари” 
установи, че в регистрите 
на служителите на НЕК и 
Министерството на ико-
номиката, енергетиката и 
туризма не присъства нито 
Мария Бижева, нито Мария 
Бижева Славова. Богомил 
Манчев обаче потвърди, че 
двамата се познават. Той я 
квалифицира като изключи-
телно добър юрист, работил 
по множество международ-
ни проекти.

оправдание 
с недоглеждане
Официалният отговор на 
МИЕТ по случая е: „Въз-
можно е при изготвянето 
на документа посочената 
фирма да е ползвана като 
консултант от руската стра-
на. В публикувания текст 
на меморандума изцяло са 
залегнали предложенията 
и условията на българската 
страна, които са изтъкнати в 
хода на разговорите. Считаме 
за пропуск от страна на тех-
ническите лица от българска 

страна, че в инициализация-
та на документа са останали 
тези данни.” 

Историята оставя след 
себе си въпроси и съмнения 
- кой точно е подготвил 
подписания меморандум 
и допустимо ли е свърза-
ни лица с фирма, пряко 
заинтересована от изграж-
дането на АЕЦ „Белене”, 
да пишат междудържавни 
документи. Засега държа-
вата не дава задоволителен 
отговор. 

Георги Панайотов

Визитка
Богомил  
Манчев  
и АЕЦ „Белене”

богомил манчев 
е председател на 
българския атомен 
форум (бУлатом). 
собственик и 
управител е на 
енергийната компания 
„Риск инженеринг”. 
манчев е изпълнителен 
директор и на „джи 
си ар” оод, фирмата 
подизпълнител на 
архитект-инженера 
по проекта аеЦ 
„белене” - Parsons. 
самият манчев пък е 
един от идеолозите 
и е сред най-големите 
защитници на 
изграждането на 
централата. Упрекван 
е за разходите по 
разрушаването на 
старата конструкция 
на аеЦ „белене” и 
контактите му с 
Георги Първанов и 
Румен овчаров.

богомил манчев 
е на 30-о място в 
класацията на в. „Пари” 
„100-те най-богати 
българи”, която вече е 
на пазара. 

▶

▶
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Кризата увеличи производителността
По-малко заети 
произвеждат  
по-голям БВП през 
третото тримесечие 
на 2010 г.

Производителността на тру-
да в България се е подобри-
ла с над 6% през третото 
тримесечие на тази годи-
на в сравнение със същия 
период на 2009 г., съобщи 
Националният статистиче-
ски институт. Така второ 
поредно тримесечие про-
изводителността на труда 
на един зает продължава да 
расте. Причината е, че с по-
малко работна ръка вече се 
произвежда по-голям брутен 
вътрешен продукт. 

Заетите намаляват, 
производството 
расте
През третото тримесечие в 
България заетите в иконо-
миката са били 3.663 млн. 
души. Това е 5% по-малко в 
сравнение с година назад. 

В същото време НСИ съ-
общи, че брутният вътрешен 
продукт за третото тримесе-
чие е 19.403 млрд. лв., което 
е растеж от 0.5% на годишна 
база. Този резултат е по-до-
бър от обявените по-рано 
експресни данни за БВП 
през третото тримесечие. 
Тогава бе съобщено, че ико-
номиката ни за първи път от 
началото на кризата отбеляза 
ръст от 0.3% на годишна 
база. На едно заето лице се 
падат 5.296 лв. от обема на 
брутния вътрешен продукт 
през третото тримесечие на 
годината. Така всеки зает 
създава средно 13.1 лв. БВП 
за един работен час. Това е 
ръст от 6.4% в сравнение с 
данните за третото триме-
сечие на 2009 г.

Сектори
Индустрията изпреварва 
сектора на услугите по по-
висока производителност 
на труда. Тази тенденция се 
забелязва през последната 
година. През третото три-
месечие средно един зает 
в индустрията е произвел 
5113 лв. брутна добавена 
стойност, или 12.3 лв. за 
един работен час.

В услугите всеки зает 
произвежда средно 4733 лв. 
брутна добавена стойност, 
като за един отработен час се 
създават средно 11.8 лв.

Най-ниска е производи-
телността на труда в аграр-
ния сектор - 2022 брутна 
добавена стойност на един 
зает и 5.1 лв. за един отра-

Държавата е направила 10 млрд. лв. извънредни разходи за 10 години
Най-много средства са 
се харчили в години 
преди избори, сочи до-
клад на икономистите

Един на всеки 20 лв. похар-
чени от правителството в 
периода 2000-2010 г. е до-
пълнителен разход, който 
не е бил гласуван в НС. Това 
се посочва в доклада “До-
пълнителните харчове на 
българските правителства 
2000-2010”, който е изгот-

вен от Института за пазарна 
икономика (ИПИ). Според 
икономистите допълнител-
ните разходи се гласуват 
непрозрачно, без анализ за 
очаквания ефект от тях. 

Предизборни харчове
През последните 10 години 
допълнително одобрените 
бюджетни средства са били 
на обща стойност 8 млрд. лв. 
За всяка година държавата 
е похарчила допълнителни 
средства, които не са били 

предвидени при първона-
чалното гласуване на бю-
джетите. Изчисленията на 
института показват, че най-
много пари - над 1.4 млрд. 
лв., са похарчени през 2007 
г., а най-малко през 2009 г. 
- около 400 млн. лв. В пре-
обладаващата част парите 
покриват текущи разходи, а 
не се правят за извънредни 
случаи или за структурни 
реформи. В доклада е по-
сочено, че най-много не-
предвидени харчове са се 

правили в годините преди 
парламентарни избори. 

10 млрд. лв.   
за 10 години
Според икономистите към 
тези данни трябва да се 
добавят и допълнителните 
1.15 млрд. лв. разходи към 
бюджет 2010. Експертите 
подозират, че до края на 
годината тази сума ще е по-
голяма. Ако се прибавят и 
допълнителните средства, 
похарчени през 2010 г., об-

щата сума за последните 10 
години ще е около 10 млрд. 
лв., обобщават от ИПИ.
 
Предложения
Всеки допълнителен разход 
да се гласува от парламен-
та независимо от размера 
или източника му, предлагат 
икономистите. Според тях, 
преди да харчи, държавата 
трябва да направи икономи-
ческа оценка на разходите и 
ползите. От ИПИ настояват 
и за отчети от финансово-

то министерство за всички 
допълнителни харчове през 
годината. В тях да се посочва 
как са били похарчени сред-
ствата и какви са постигнати-
те резултати. От ИПИ пред-
лагат в Закона за устройство 
на държавния бюджет или в 
конституцията да се запише, 
че гласуването на бюджет 
с дефицит над 3% от БВП 
трябва да стане само със 
съгласието на две трети от 
народните представители. 

Елина Пулчева

Двигател   
Износът 
- основен 
генератор  
на растеж        

Икономическият 
растеж, който 
страната 
отбелязва, се дължи 
единствено на 
увеличения износ 
на български стоки 
и услуги. За една 
година ръстът на 
износа е 18.5%. 

Вносът също 
отбелязва ръст  
от 3%.

Продължава 
спадът в 
потреблението. 

За домакинствата 
то е близо 6%. 

Колективното 
потребление, в 
което се включва 
и държавата, е 
паднало със 7.8%. 

спадът на 
инвестициите на 
годишна база е 5.3%.

За индивидуално 
потребление на 
населението през 
третото триме-
сечие на 2010 г. се 
изразходват 61.9% 
от произведения 
БВП. 

Инвестициите 
формират 18.6% от 
произведения БВП.

▶

▶

▶

▶

▶

▶

▶

▶

търсете на пазара

ботен час.
През третото тримесечие 

обаче именно аграрният 
сектор е с най-голям ръст в 
производството - 3% спрямо 
същия период на миналата 
година. В индустрията е със 
спад от 1.3%, а в услугите на-
малението на произведената 
брутна добавена стойност е 
1.4%. Спрямо второто три-
месечие ръстът на БВП през 
периода юли - септември е 
0.7%. През третото тримесе-
чие на годината индустрията 
формира 29.4% от БВП при 
31.1% през третото триме-
сечие на миналата година. 
За сметка на това аграрният 
сектор увеличава своя при-
нос от 9.3 на 10.5%, а при 
услугите увеличението е от 
59.6 на 60.1%. По-доброто 
представяне на аграрния сек-
тор през третото тримесечие 
на годината е традиционно. 
Тогава се отчита голямото 
значение на реколтата от зе-
меделска продукция.

Мила Кисьова

индустрията изпреварва сектора на услугите по по-висока производителност 
на труда
▶

снИмКа ЕмИлИя КостадИноВа

6
процента е подобрението на
производителността на
труда през третото
тримесечие на годишна база

13.1
лв. БВП създава едно лице
за един работен час

0.5
процента е ръстът на БВП
през третото тримесечие
на годишна база

7.8 
процента е спадът в
потреблението за
третото тримесечие на
годишна база

3
процента е растежът
в аграрния сектор през
третото тримесечие, с което
е най-голям сред секторите

Общо до края на октомври
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Концепцията за по-добро 
здравеопазване, която пре-
дизвика бурни обществе-
ни дебати, е била приета 
на тъмно. Такова мнение се 
появи сред заинтересованите 
организации. Голяма част от 
депутатите от опозицията, 
пациентските и съсловните 
организации, частните здрав-
ноосигурителни фондове не 
са били запознати предвари-
телно с концепцията, устано-
ви проверка на в. „Пари”. 

Недоволство
„По закон ние трябва да 
бъдем уведомени за всяка 
стъпка от реформата, но кон-
цепцията не ни бе предоста-
вена предварително и не бе 
поискано нашето мнение по 
нея”, казва председателят на 
Националната пациентска 
организация д-р Станимир 
Хасарджиев. Според него 
здравната институция тряб-
ваше да предложи концепци-
ята на обществена дискусия, 
преди тя да бъде внесена в 
Министерския съвет. Той 
дори се оплака, че членове на 
НПО не са били допуснати 
на пресконференцията, на 
която концепцията бе пред-
ставена подробно. „Всичко 

това показва, че типично 
българската практика реше-
нията да се взимат на тъмно 
продължава”, допълни д-р 
Хасарджиев.

Председателката на асоци-
ацията на частните фондове 
в здравеопазването д-р Ми-
ми Виткова изрази възму-
щението си от начина, по 
който документът бе приет 
на заседание на Министер-
ския съвет, без да е преми-
нал през обществено съгла-
суване. Председателят на 
Българския лекарски съюз 
д-р Цветан Райчинов също 
попадна сред хората, които 
не бяха чели концепцията. 
Въпреки това той коментира, 
че тя буди много въпроси. 

Къде се роди спорът
Една от най-спорните идеи 
в концепцията бе решени-
ето НЗОК да остане един-
ственият финансов ресурс 
за здравноосигурените па-
циенти. Обяснението на 
здравния министър бе, че 
нашата страна не разполага с 
достатъчно средства, за да си 
позволи по-силно навлизане 
на конкурентния принцип 
при здравното осигуряване. 
С този аргумент на министъ-

ра са съгласи директорът на 
ВМА ген. Стоян Тонев. „Това 
е временна мярка, защото 
сме в криза”, каза той пред 
в. „Пари”. Не е на същото 
мнение д-р Мими Виткова, 
която смята, че в България 
няма добри условия за раз-
витието на частните фондо-
ве. Според нея въвеждането 
на доплащане за по-лесен 
достъп до специалист, което 
да не минава през частните 
фондове, обърква система-
та. „Реформите се правят на 
парче, защото идеите само се 
говорят, без да се реализират, 
допълни още тя.

Останалите спорни момен-
ти в концепцията са въвеж-
дането на т. нар. „регулирана 
конкуренция” при догова-
рянето на клинични пътеки 
между болниците и НЗОК 
и преобразуването на дър-
жавните лечебни заведения 
от търговски дружества в 
публични. Депутати и лекари 
въстанаха срещу тези идеи и 
ги обявиха за недемократич-
ни. Въпреки това здравният 
министър д-р Стефан Кон-
стантинов заяви, че той не 
отстъпва от идеите си и те 
тепърва ще се обсъждат. 

 Елена Петкова

Концепцията за здравеопазването 
била приета на тъмно
Пациентските, съсловните организации и частните 
здравноосигурителни фондове са недоволни

 Депутати и някои лекари обявиха част от идеите в концепцията за недемо-
кратични                           снимка БоБи Тошев

▶

Средната стойност 
на пътека през 2011 г. 
ще е 620 лв., докато 
през 2009 г. тя беше 
618 лв.

Членовете на Консултатив-
ния съвет, който обсъжда и 
приема цените на клинич-
ните пътеки през следва-
щата година, най-накрая 
постигнаха съгласие. 

След няколко седмици 
спорове те решиха, че сред-
ната стойност на пътека 
през 2011 г. ще бъде увели-
чена само с... около 2 лв. в 
сравнение с тази от 2009 г. 
Така тя става около 620 лв., 
докато през 2009 г. беше 
618 лв.

Решенията
Членовете на Консултатив-
ния съвет си стиснаха ръ-
цете от общо 294 клинични 
пътеки да се увеличат цени-
те на 185 от тях. Стойности-
те на 52 от тях се запазват 
същите като през 2009 г., 
а на 41 - се намаляват, тъй 
като са били свръхостой-
ностени.  Най-голямо е по-
нижението при инвазивната 
кардиология, където цените 
на някои клинични пътеки 
ще поевтинеят с 20% в срав-
нение с 2009 г.

Намалението на цените 
на клиничните пътеки е 
в съответствие с реално 
отчетените от лечебните 
заведения равнища на раз-
ходите, аргументират се 

от Министерството на фи-
нансите.

Разликите
Предварителното предложе-
ние на финансовото минис-
терство за остойностяване 
на клиничните пътеки през 
2011 г. включваше средната 
стойност да стане 654 лв. 
Според него цените на 189 
пътеки щяха да се повишат. 
Лекарският съюз не се съ-
гласи и внесе някои свои  
корекции в стойностите. 
Според тях средната цена 
на пътека трябваше да бъде 
687 лв. В крайна сметка се 
получи така, че клиничните 
пътеки запазиха стойностите 
си отпреди две години.

Елена Петкова

Клиничните пътеки ще поскъпват 
средно с... 2 лв. през 2011 г.

В концепцията има твърде 
много противоречия
Много съм учудена от 
начина, по който Кон-
цепцията за по-добро 
здравеопазване беше 
приета от Министерския 
съвет. Тя не беше обсъж-
дана публично. Ние вчера 
разбрахме, че се води 
дискусия по нея, когато тя 
вече беше факт. 
Доколкото разбрах, взето 
е решение касата да оста-
не единственият източник 

Д-р Мими виткова, 
председател на асоциацията 
на лицензираните дружества за 
доброволно здравно осигуряване 

статираме, че публичните 
средства в здравеопазва-
нето не са достатъчни. 
Вместо да увеличим тях 
обаче, ние повишаваме 
дела на личните вложе-
ния, и то не през част-
ните фондове. Толкова 
противоречия има в тази 
концепция, че те нито ми 
изглеждат концептуални, 
нито смятам, че ще бъдат 
реализирани. 

на финансиране на лече-
нието на здравноосигу-
рените, а в същото време 
се въвежда доплащане, 
когато трябва да се стигне 
по-бързо до специалист. 
Значи ние стимулираме 
доплащането, но и кон-

Идеята държавните болници да 
станат публични дружества е разумна
Идеята на регулираната 
конкуренция е министер-
ството и здравната каса да 
обявят обществени поръчки 
за определена медицинска 
услуга, като залагат на 
базисни изисквания. Тогава 
болниците ще започнат да 
се конкурират, като пред-
лагат конкретна оферта. 
Съответно най-квалифици-
раните болници за опре-
делената услуга ще имат 

Ген. Стоян Тонев, 
директор на военномедицинска 
болница

ци да бъдат превърнати от 
търговски в публични дру-
жества е много  разумна. 
Зависи обаче как ще бъде 
осъществена в България. 
Световният модел е бол-
ниците да бъдат със или 
без стопанска цел. Ако се 
реши да се създаде гръб-
нак на здравеопазването, 
който да е без стопанска 
цел, това ще е много 
разумно. 

възможност да сключат 
договор и за съответната 
клинична пътека. Това се 
прави, защото има много 
голяма разлика между това 
да лекуваш леки случаи 
и да се справиш с много 
тежки заболявания.  
Идеята държавните болни-



У нас    НовиНи    9    
Петък 10 декември 2010  pari.bg

ГЕРБ премахва 
точковата система за 
пенсиониране още от 
догодина

Хората с висше образова-
ние ще бъдат едни от най-
ощетените от пенсионната 
реформа, която предвиж-
да стажът за пенсия да 
се увеличи с три години. 
Достигането на 37 годи-
ни стаж за жените и 40 
години за мъжете, макар и 
плавно (с по четири месе-
ца на година от началото 
на 2012 г.), ще изправи го-
ляма част от висшистите 
пред невъзможността да 
се пенсионират. Опцията 
да си откупят 5-те години 
учене се оказва огромна 
инвестиция, която малци-
на може да си позволят.

Нои не била 
кредитна 
институция
Вина за това имат депута-
тите от ГЕРБ, които вчера 
гласуваха купуването на 
стаж да става наведнъж, 
а не на разсрочени внос-
ки - възможност, която 
съществува до момента. 
Протестите на БСП и ДПС 
да не се приема подобна 
„рестриктивна” мярка в 
Кодекса за социално оси-
гуряване не разубедиха 
управляващите. 

„Хората, завършили ви-
сше образование, са цве-
тът на нацията, те дават 
на обществото много, ние 
сега ги караме да плащат 
и ги ощетяваме”, заяви 
Хасан Адемов, депутат 
от ДПС.

Предложението на Еми-
лия Масларова и група 
народни представители 
от Коалиция за България 

Висшистите ще купуват стаж наведнъж

Управителят на Нои Христина Митрева ще спира изплащането на обезщетения, ако болничните листове 
са фалшиви снимка емилия костадинова

▶

Нова функция
НОИ ще 
контролира 
болничните 

друга спорна промяна 
се оказа гласуваната 
възможност нои да 
спира изплащането 
на обезщетенията 
за болест, когато 
има обжалване 
на актовете на 
медицинската 
експертиза или когато 
има доказателства, 
че болничният лист е 
фалшив.

БсП и дПс атакуваха 
управляващите с 
въпроса кой е органът, 
който трябва да 
каже годни ли са тези 
доказателства или не. 

аз разбирам, 
че искате да 
дисциплинирате 
системата и да 
се преборите с 
кухите фирми, но 
това не трябва да 
става за сметка на 
осигурените български 
граждани, заяви 
адемов. 

контролът се 
осъществява от 
нои, заяви Христина 
митрева, управител 
на нои.

▶

▶

▶

▶

допълнителните вноски 
да стават чрез ежемесечни 
удръжки от пенсията по 
план за разсрочено плаща-
не, утвърден от НОИ, бе 
отхвърлено. Аргументът 
беше, че НОИ не е кредит-
на институция.

Депутатите вече гласу-
ваха с бюджета на Дър-
жавното обществено оси-
гуряване за 2011 г. оси-
гурителната вноска да се 

вдигне с 1.8%. Това още 
повече ще увеличи раз-
ходите по закупуване на 
недостигащия за пенси-
ониране стаж. Така  една 
година осигурителен стаж 
вече струва близо 900 лв. 
Закупуването на цели пет 
години ще излезе 4500-
5000 лв., кой ще ги плати 
еднократно, попитаха от 
левицата.

„С този текст наказваме 

хората, които са имали на-
халството да се образоват, 
да работят и да получават 
по-високи заплати, как-
то и да внасят по-високи 
вноски”, посочи бившият 
социален министър Еми-
лия Масларова. „Тежест-
та на кризата и това, че 
държавата не може да се 
справи с нея, се прехвър-
ля върху обикновените 
хора”, обобщи Мая Мано-

лова, също от БСП.
Мощната атака на опо-

зицията беше посрещната 
от Емануела Георгиева от 
ГЕРБ. Тя направи уточ-
нението, че не е задължи-
телно да се купуват 5-те 
години учене. 

На някого може да не 
му достигат 6-7 месеца, 
каза Георгиева. По думите 
й в Европа нямало дру-
га държава, в която да е 

позволено купуването на 
трудов стаж.

За някои реформата 
започва от 2011 г.
Отпадането на точковата 
система за пенсиониране 
още от 2011 г. бе другата 
гореща тема при второто 
четене на промените в 
КСО. Депутатите от БСП 
и ДПС настояваха това да 
стане от 2012 г., когато 
стартира увеличението на 
годините за стаж. ГЕРБ и 
„Атака” (както и два гла-
са от Синята коалиция) 
обаче не приеха техните 
доводи, че така ще се 
ощетят около 10 хил. ду-
ши. Догодина те няма да 
може да се пенсионират, 
въпреки че имат необ-
ходимите точки - 94 за 
жените и 100 за мъжете. 
Причината е, че с отпада-
нето на точковата систе-
ма се губи т.нар. гъвкаво 
пенсиониране, при което 
се сумират възрастта и 
стажът. Вместо това хо-
рата трябва да отговорят 
едновременно на двете 
условия за пенсиониране 
- 34 години стаж и 60 го-
дини възраст за жените, 
а за мъжете 37 години 
стаж и 63 години възраст. 
В тези гранични случаи 
хората няма да може да 
се пенсионират и през 
2012 г., защото тогава ве-
че започва увеличението 
на стажа.

Министърът на труда 
Тотю Младенов защити 
премахването на точко-
вата система с аргумента, 
че по този въпрос е имало 
близо година дискусия и 
е сключено споразумение 
между кабинета, работо-
дателите и синдикатите.

Мила Кисьова
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По-слабата 
оценката е заради 
допълнителните 
разходи на 
правителството за 
банковата система

Международната агенция 
Fitch Ratings намали кредит-
ния рейтинг на Ирландия с 
цели три степени от BBB+ 
на A+. Това е най-ниската 
оценка, която страната има 
от трите основни рейтин-
гови агенции. Fitch пони-
жава рейтинга на Ирландия 
за втори път от два месеца 
насам, но перспективата е 
стабилна.

Сериозна ситуация
“По-ниската оценка е свър-
зана с допълнителните бю-
джетни разходи за преструк-
туриране и подкрепа на бан-
ковата система”, се казва в 
съобщение на агенцията. В 
края на ноември Дъблин до-
говори 85 млрд. EUR финан-
сова помощ от Европейския 
съюз и Международния ва-
лутен фонд, след като сривът 
на имотния пазар изправи 
банките пред опасността от 
фалит. Правителството беше 

Агенция Fitch понижи рейтинга 
на Ирландия с три степени до A+

Обсъжда се Атина 
да започне да връща 
парите по-късно, за да 
се справи с дълговите 
си плащания през 
2014 и 2015 г.

Европейският съюз ще ре-
ши в началото на следва-
щата година дали да удължи 
срока, в който Гърция тряб-
ва да върне спасителния 
заем. Това обяви еврокоми-
сарят по икономическите и 
паричните въпроси Оли Рен 
след срещата си с финан-
совия министър Георгиос 
Папаконстантину. Обсъжда 
се Атина да започне да из-
плаща парите не през 2013 
г., както беше първоначал-
ната договорка, а 4.5 години 
по-късно. 

Дългови плащания
През май 2010 г. южната 
ни съседка подписа спора-
зумение за 110 млрд. EUR 
заем от Международния 
валутен фонд и ЕС. По-рано 
тази седмица управлява-
щият директор на МВФ 
Доминик Строс-Кан каза, 
че подкрепя удължаването 
на срока, без това да налага 
допълнителни условия на 
Гърция.

Удължаването на срока 
ще помогне на Гърция да 
се справи с дълговите си 
плащания, особено през 
2014 и 2015 г., обясни Оли 
Рен. “Това със сигурност 
ще подобри стабилността 

ЕС може да разсрочи 
заема за Гърция

и доверието в програмата 
за икономически реформи 
на Гърция”, добави той. Ев-
рокомисарят също изрази и 
“искреното си възхищение” 
от напредъка по финансова-
та реформа.

За еврото и кризата
Необходими са координи-
рани действия, за да се га-
рантира стабилността на 
еврозоната, посочи Оли 
Рен. По думите му еврото 
не е в криза, но трябва да се 
предприемат радикални ре-
форми, които да доведат до 
нова система на икономиче-

ско управление. “Еврото ще 
излезе от кризата по-силно 
от всякога”, коментира и 
Георгиос Папаконстантину. 
Според него три са основ-
ните обсъждани теми в ЕС 
в момента - промяна на рам-
ковите споразумения, така 
че да се подобри контролът 
върху публичните финан-
си, регулаторни реформи 
във финансовата система 
и приемането на мерки за 
растеж.

Рекордна  
безработица
Междувременно гръцка-

та статистическа служба 
обяви, че безработицата 
през септември е дости-
гнала рекордните 12.6% 
спрямо 9.6% година по-
рано. Това е най-високото 
ниво, откакто в страната 
беше въведено месечно 
отчитане на безработица-
та през 2004 г. 

В същото време брутни-
ят вътрешен продукт през 
третото тримесечие се е 
свил с 4.6% в сравнение 
с 4% през второто. За та-
зи година правителството 
очаква икономически спад 
от 4.2%.

8.8
▶ млрд. GBP общо планира 
да получи британската 
хазна от новия банков 
данък

Плановете на правителството да ореже социалните разходи и да вдигне  
данъците предизвикаха недоволството на ирландците
▶

Схемата на облагане 
ще засегне по-
големите финансови 
институции

По-големите и рискови фи-
нансови институции във 
Великобритания ще бъдат 
най-засегнати от подгот-
вяния нов банков данък, 
който ще влезе в сила от 
1 януари. Общо 8.8 млрд. 
GBP очаква да получи фи-
нансовото министерство 
от новия налог за периода 
2011-2014 г. Заради пови-
шаването на предварително 
планираните ставки сумата 
е с 400 млн. GBP по-висока 
от първоначално предвиж-
даната.

Ставки
Съгласно схемата ставката 
догодина ще бъде 0.05% от 
нетната стойност на банки-
те. От 2012 г. данъкът ще 
бъде увеличен на 0.075% от 
разликата между активите 
и пасивите. Така правител-
ството ще получи средно по 
2.6 млрд. GBP на година.

Първоначално се пред-
виждаше данъкът да бъде 
0.04% през 2011 г. и между 
0.07 и 0.075% през следва-

щите години до 2014-а. По 
този начин в хазната тряб-
ваше да постъпят средно по 
2.5 млрд. GBP годишно.

Схема
Начинът на облагане ще 
засегне най-вече големи-
те трезори. Банките, чиито 
нетни активи са до 20 млрд. 
GBP, ще бъдат освободе-
ни от налога. Колкото по-
голяма е една финансова 
институция обаче, толкова 
по-голяма сума ще внася 
в хазната от този данък. 
Схемата е направена така, 
че да постигне две основни 
цели, казва Марк Хоубан от 
финансовото министерство 
пред Financial Times. Едната 
е институциите, които носят 
по-голям потенциален риск 
за финансовата система и за 
икономиката като цяло, да 
плащат повече. Другата цел 
е да се насърчат банките да 
използват по-стабилни из-
точници на финансиране. 

Асоциацията на банкери-
те обаче наскоро предупре-
ди, че новият данък може 
да направи Великобритания 
по-непривлекателна като 
финансов център и да нака-
ра някои институции да се 
оттеглят от страната.

Лондон вдигна 
данъка за банките 
в страната

20
▶ млрд. GBP нетни активи 
е минимумът, под който 
трезорите ще бъдат 
освободени от налога

принудено да налее значи-
телни средства в системата, 
в резултат на което частично 
бяха национализирани реди-
ца трезори.

Според анализатори от 
Fitch намаляването на рей-
тинга с три нива показва 
“сериозността на ситуация-
та”, въпреки че не се очаква 
фалит на страната. Новата 

оценка е три степени над 
неинвестиционен рейтинг, 
което не предполага раз-
срочване на дълга.

Несигурност
Перспективите за иконо-
миката са доста несигурни, 
смята Fitch. Подготвяните 
съкращения на бюджетни-
те разходи и по-високите 

данъци може да попречат 
на възстановяването. Само 
през 2011 г. Дъблин плани-
ра да намали дефицита си 
с 6 млрд. EUR. Целта е до 
2015 г. страната да намали 
недостига в бюджета до 
3% от БВП. За тази годи-
на се очертава рекордна 
дупка в хазната от 32% 
от БВП.

Удължаването на заема ще подобри стабилността и доверието в Гърция,  
посочи еврокомисарят оли Рен
▶

снимки reuters
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„Софарма” инвестира  
70 млн. лв. в нов завод
„Софарма” ще вложи 70 млн. 
лв. в строителството на нов 
завод в София. „Това ще бъде 
12-ият завод в групата и с 
него ще приключи пълното 
обновление на компанията 
като модерен фармацевти-
чен производител”, обяви 
изпълнителният директор 
и мажоритарен собственик 
на „Софарма” Огнян Донев. 
„Ние спазихме нашето обе-
щание и не сме съкратили 
нито едно работно място 
и дори се надяваме в тази 
тежка година да приключим 
с 12% ръст и да разкрием 
още работни места”, добави 
десетият в класацията „100-
те най-богати българи” на 
в. „Пари” Огнян Донев. По 
думите му след пускането 
в експлоатация на новите 
мощности в компанията ще 
бъдат създадени още 420 ра-
ботни места.

Икономиката  
се съвзема
„Фармацевтиката е секторът 
на икономиката, който през 
цялото време на кризата се 
развиваше много добре в на-
шата страна и с много голяма 
заслуга и част в увеличение-
то на българския износ”, каза 
на откриването министърът 
на икономиката Трайчо Трай-
ков. По думите му в страната 
ни вече има все повече нови 
обекти, съсредоточени в три-
те направления на икономи-
ката, които правителството 
е очертало за приоритетни 

КомпанИИ 
И пазарИ

Петък 10 декември 2010  pari.bg

Фабриката в кв. "Илиянци" в София  е последният етап  
от модернизирането на производството на компанията

премиерът Бойко Борисов и изпълнителният директор на "Софарма" огнян Донев (вдясно) положиха капсула 
с основния продукт на компанията аналгин, като символ за бъдещите поколения снимка боби тошев

▶

- информационни и високи 
технологии, еко- и зелени 
технологии и технологии, 
свързани с човека и човеш-
кото здраве.

„Радвам се, че днес даваме 
възможност за създаването 
на още 420 работни места, 
и ми се иска тази 70 млн. 
лв. инвестиция да направи 
така, че и доходите на вас, 

които работите тук, да бъдат 
по-големи”, каза премиерът 
Бойко Борисов.

проекти в развитие
В новия завод ще се произ-
веждат твърди лекарствени 
форми. Той ще бъде по-
строен по най-съвремен-
ните екологични стандарти 
и технологии. Изпълнени-

ето му ще се осъществи 
чрез банково финансира-
не и собствени средства на 
компанията. Очакваният 
капацитет на производство 
е 4 млрд. таблетки годишно, 
като ще се произвеждат над 
100 лекарствени продукта. 
Оборудването за производ-
ство на завода ще бъде с 
висока автоматизация и про-

изводителност. По проект 
заводът ще бъде построен в 
екологична паркова среда с 
енергоефективни сгради, с 
използване на енергоспестя-
ващи технологии и материа-
ли за по-ниско замърсяване 
на околната среда. Заложени 
са параметри за подобряване 
системите за осветление, 
отопление и климатична ин-

Големите
инвестиции
„Литекс моторс”
▶ най-значимият индус-
триален проект, който 
се очаква да стане факт 
през следващата година, е 
заводът за автомобили в 
Ловеч. инвеститори в него 
са частната китайска ком-
пания „Грейт Уол моторс” 
и фирмата на Гриша Ган-
чев „Литекс комерс”.   Пър-
воначалната инвестиция в 
новия завод е 80 млн. EUR, а 
като цяло ще достигне 300 
млн. EUR. общо за автомо-
билния завод ще работят 
до 1800 души, от тях 400 

ще са експерти от Герма-
ния, Япония, Южна корея, 
китай и италия. 

„Девня Цимент”
▶ новата производствена 
линия за цимент и клинкер 
на „италчементи Груп” в 
„Девня Цимент” ще открие 
близо 1000 нови работни 
места. Проектът на стой-
ност над 500 млн. лв. пред-
вижда и реконструкция на 
инсталациите в „Девня 
Цимент”, а именно подмя-
на на пещите за производ-
ство по мокър способ с про-
изводствена линия, използ-
ваща сухия способ. нови-
ят завод ще има годишен 

капацитет над 3 млн. тона 
цимент и се предвижда да 
стартира дейността си 
през 2012 г.

„Агрополихим”
▶ Производителят на 
торове „агрополихим” пла-
нира пускането в експлоа-
тация до 30 декември 2011 
г. на нов завод за амониева 
селитра. инвестицията 
е за 12 млн. EUR. още тол-
кова са вложени и в пречис-
твателна станция за фос-
фатите, която ще бъде 
открита през следващата 
година. Други 2 млн. EUR са 
планирани за малък завод за 
амонячен кондензат. най-
голямо в серията инвести-

ции е изграждането на тер-
минал за втечнен амоняк 
на девненския торов завод, 
който трябва да заработи 
през април 2013 г., а инвес-
тицията е в размер на 20 
млн. EUR. 

„Аурубис 
България”
▶ Рафинерията  също е с 
планове за разширяване на 
производството. През след-
ващите 3 години плановете 
на собственика „аурубис” са 
то да се увеличи с 25%. това 
ще доведе до разкриване на 
нови 250 работни места, а 
планираните инвестиции 
са за 190 млн. лв.

„Хюлет-Пакард”
▶ най-значимият проект 
като новоразкрити работ-
ни места е в сферата на 
услугите. това е центърът 
за глобална доставка на 
услуги на „Хюлет-Пакард”, 
в който се предвижда да 
заработят нови 2000 
души. Ще бъдат назначава-
ни IT специалисти с всякак-
во ниво на опит - от сту-
денти до инженери експер-
ти. За да може да разполага 
с достатъчен брой кадри, 
от „Хюлет-Пакард” съоб-
щиха, че ще задълбочат 
връзките си с българските 
технически университети, 
както и ще инвестират в 

собствена програма за спе-
циализация. 

„Луфтханза 
Техник”
▶ Германската компа-
ния „Луфтханза техник” 
през 2008 г. изгради база 
за обслужване на ремонт 
на самолети на летище 
софия и в нея в момента 
работят 350 инженери и 
техници, но през следва-
щата година броят им ще 
достигне 380. Правител-
ството вече гласува реше-
ние да покрие 25% от раз-
ходите по квалификация, 
което е 1.8 млн. лв. (още на 
стр. 13) 

сталация, изолация на сгра-
дата и използване на тех-
нологии за озеленяване на 
сгради според екологичните 
стандарти. Това ще редуци-
ра енергопотреблението и 
разходите за поддръжка на 
комфортен климат в самата 
сграда. 

В момента „Софарма” 
строи още един завод. Той 
се намира в Белград и е в 
съдружие с местна компания. 
Проектът там е по-малък и 
трябва да бъде готов до 12 
месеца. Инвестицията е на 
стойност 8 млн. EUR, като ще 
осигури 110 работни места, а 
общата площ на изградения 
завод е 12 хил. кв. м.

резултатите нямат 
спирачки
В края на миналата седмица 
„Софарма” съобщи, че за 
единадесетте месеца на тази 
година компанията увеличава 
продажбите с 15%. Основна 
част от повишението се дъл-
жи на износа, който се по-
вишава с 23%. Продажбите 
на вътрешния пазар падат с 
1% спрямо същия период на 
миналата година.

В последния си консолиди-
ран отчет към деветмесечие-
то на годината приходите на 
групата „Софарма” се пови-
шиха до 442 млн. лв. спрямо 
350 млн. лв., реализирани 
през същия период на 2009 г. 
Печалбата на компанията се 
повиши до 37 млн. лв.

мирослав Иванов
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Археологическите находки 
в центъра на София ще 
превърнат бъдещата ме-
тростанция № 8 в уникален 
проект. Станцията ще бъде 
изградена под бул. „Мария 
Луиза” в района на джамия-
та и ЦУМ и е част от втория 
диаметър, който свързва жк 
„Надежда” и квартал „Лозе-
нец”. За да бъдат запазени 
руините, станцията ще бъде 
строена изцяло по тунелен 
способ и ще минава под 
тях, слизайки на 22 м под 
земята. Това я превръща в 
най-широкия тунел в Евро-
па със сечение от цели 258 
кв. м и дължина близо 110 
м. За сравнение сечението 
на стандартен магистрален 
тунел е около 115 кв. м.

Уникално по принуда
„Тази метростанция ще е 
уникална по принуда. За да 
запазят находките, проек-
тантите 4 пъти променяха 
проекта”, обясни главният 
архитект на София Петър 
Диков при освещаването 
на обекта. Заради предпо-
ложенията за наличие на 
археологически останки 
още преди строителство-
то с помощта на георадар 
е направено триизмерно 
изображение на подзем-
ните пластове. При раз-
криването на останките 
изпълнителите на тази част 
от метрото - дружествата 
„Адвал” и „Стройинжект”, 

са сигнализирали столич-
ната компания „Метропо-
литен” и Министерството 
на културата. Находките 
от XVIII-XIX век, които 
са били в горния пласт, 
са изнесени от обекта, а 
в момента се работи по 
разкриването на римската 
археология. Наличието на 
останки от тези времена 
е и причината да отпадне 
първоначално планирани-
ят подземен паркинг от 
страната на ЦУМ, обясни 
проф. Божидар Божинов, 
чийто екип е работил по 
проектирането.

проектът
Освен заради археологи-
ята районът около ЦУМ е 
ключов и по друга причина 
- там се пресичат първи и 
втори диаметър на метро-
то. Връзката ще стане при 
съществуващия подлез, от 
който ще има подходи към 
метростанция 7 от първи 
диаметър и метростанция 
8 от втори. Едната връзка 
вече съществува, а за да се 
изгради другата, ще бъде 
съборена северната стена 
на подлеза. Плановете са 
това да стане още преди 
Нова година.

Самото прокопаване на 
метростанция 8 ще стане 
по австрийски метод, по 
който дружеството „Ад-
вал” е изпълнило над 100 
км тунели в Германия, Ис-

Метростанция 8 слиза  
22 метра под земята заради  
археологически находки

„Адвал” ще строи до ЦУМ  
най-широкия тунел в Европа

Тази метро-
станция 

ще е уникална 
по принуда. 
За да запазят 
находките, 
проектантите  
4 пъти  
променяха 
проекта

„Холдинг Пътища” вече поддържа 25% от пътищата в България
Продадените дъщерни 
фирми на публичната 
компания подписаха 
нови договори за бли-
зо 2 хил. км

„Холдинг Пътища” АД ще 
поддържа близо 25% от репу-
бликанската пътна мрежа на 
България, показва съобщение 
на публичното дружество до 
инвестиционната общност. 
Холдингът вече има подпи-
сани договори за поддръжка 
на над 4.1 хил. км.

новите договори
Две от продадените през 
август три дъщерни фир-
ми на публичната компания 
подписаха нови договори 
за 1845 км републикански 
пътища. Договорите на „Ви-
дапътстрой” АД и „Пътин-
женеринг-М” АД с Агенция 
„Пътна инфраструктура” са 
4-годишни. Дружествата ще 
извършват превантивно, те-

кущо и зимно почистване и 
ремонтно-възстановителни 
работи при аварийни ситу-
ации. Фирмите ще действат 
на територията на Видин, 
Враца и Монтана. 

Двете дружества, които 
подписаха новите договори, 
вече не се контролират от 
„Холдинг Пътища”, тъй като 
през август след увеличе-
ния на капитала им мажори-
тарни собственици станаха 
кипърски офшорки. Тогава 
публичният холдинг се раз-
дели с контрола и в „Път-
ностроителна техника”. До 
август листваното на борсата 
дружество държеше пълен 
контрол в трите фирми чрез 
„Пътища и магистрали”, ко-
ето е 99% собственост на 
„Холдинг Пътища”. 

Дългови проблеми
След като „Мостстрой” не 
можа да изплаща кредити-
те си и поиска обявяване 
в несъстоятелност, дълго-

пания и Гърция, съобщи 
изпълнителният директор 
на групата „Евро Алианс” 
Валентин Трашлиев. Част 
от нея са двете дружества, 
изпълняващи тази част от 
метрото. 

Плановете са през март 
основните работи по тунела 
да приключат и той да е го-
тов да посрещне щитовата 
машина, която прокопава 
участъка от жк „Надежда” 
до бул. „Патриарх Евти-
мий”. При метростанция 
8 машината ще мине по 
специални релси и ще про-
дължи тунела под бул. „Ви-
тоша”.

Целият втори диаметър 
трябва да е готов до септем-
ври 2012 г.

радостина маркова

петър Диков, 
главен архитект на София

▶работници полагат иконата на Св. иван рилски в основите на метростанция 8 до ЦУм. Любопитен факт е, че мощите на светеца близо четири 
века са престояли в църква точно в тази част на София, след като през IX век са донесени там от цар петър                                           Снимка Емилия коСтадинова

 Снимка Емилия коСтадинова

▶над 4.1 хил. км пътища вече се поддържат от дружествата в портфейлна на "Холдинг пътища"
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„Адвал” ще строи до ЦУМ  
най-широкия тунел в Европа

Българската агенция за инвестиции (Баи) започва 
подготовката на каталог на големите инвестиционни проекти в 
страната. Каталогът ще бъде под формата на луксозно печатно 
издание, предназначено за разпространение както от БАИ, така и 
от други държавни институции. Ще бъде създадена и електронна 
база данни, която да бъде на разположение на потенциални инвес-
титори чрез сайта на БАИ.

Проектите трябва да са с очаквана стойност над 500 хил. лева 
и да са разпределени в следните категории:

1. Промишленост
2. Земеделие и селско стопанство
3. Транспорт, логистика и инфраструктура
4. Туризъм
5. Околна среда и възобновяеми енергийни източници
6. Иновативни и творчески проекти
7. Недвижимост

БАИ е правителствена агенция за насърчаване на инвестициите 
към Министерството на икономиката, енергетиката и туризма. 
Екипът на БАИ вярва, че планирания каталог ще подпомогне осъ-
ществяването на контакти между потенциални инвеститори 
и български предприемачи, както и между държавни, общински 
и областни институции, които искат да развият определен 
инвестиционен проект в техния ресор.

Заинтересованите могат да се обръщат за повече подробности 
в БАИ на тел. 02 9855572 или на електронен адрес catalog@investbg.
government.bg.

Държавата финансира с 1.6 млн. 
лв. обучението на специалисти за 
„Луфтханза Техник София”
В компанията  
работят 300 български 
инженери

Българската държава ще 
финансира с 1.637 млн. лв. 
обучението на 300 българ-
ски специалисти, наети на 
работа в „Луфтханза Тех-
ник София”. Компанията 
е дъщерна на Lufthansa 
Technik AG - световен ли-
дер в поддръжката, възста-
новяването и капиталните 
ремонти на самолети.

Стимул за  
инвеститори
Безвъзмездната финансова 
помощ представлява 25% 
от цялата стойност, която 
инвеститорът ще вложи в 
професионалната квалифи-
кация според най-високите 
авиационни стандарти на 
наетите работници в ком-
панията - 6.549 млн. лв. 
Този стимул е предвиден 
в Закона за насърчаване на 
инвестициите в България и 
„Луфтханза Техник София” 
е една от първите компании 
(след „Хюлет-Пакард Бъл-
гария”), които се възползват 
от тази възможност.

Lufthansa Technik AG из-
бра България като място за 
откриване на авиоремонтна 
база преди четири години. 
Инвестицията е над 20 млн. 
EUR и получи сертификат 
клас А. В базата, изградена 
в близост до софийското ле-
тище, „Луфтханза” предос-
тавя авиоремонтни услуги 
на клиенти от Централна 
и Източна Европа, Близкия 
изток и Северна Африка. В 
„Луфтханза Техник София” 
работят над 360 души, по-
вечето от които са българи. 
Проектът за обучението 
им започна през 2007 г. 
и завърши през юли тази 
година. Целева група на 

„Холдинг Пътища” вече поддържа 25% от пътищата в България

проекта бяха специалисти 
с техническо и инженерно 
образование, преминали 
успешно първоначалния 
подбор.

оценка
„Преди четири години из-
брахме да изградим нова-
та си авиоремонтна база в 
България и резултатите ни 
са доказателство, че това 
беше правилно решение”, 
заяви Бернд Фрекман, из-
пълнителен директор на 
„Луфтханза Техник Со-
фия”. Според него  страната 

ни има много предимства 
за привличане на инвести-
тори от ранга на Lufthansa 
Technik. Едно от тях е била 
подкрепата за бизнеса от 
страна на държавата. 

Като доказателство за по-
лученото отлично обуче-
ние екипът на „Луфтханза 
Техник София” вече е по-
ставил няколко рекорда. 
Един от тях е за най-бързо 
ремонтиран първи самолет. 
Планираното време от 70 
дни е било намалено на 63 
дни. Това е най-добрият 
резултат от всички бази на 

групата Lufthansa Technik, 
похвали се Бернд Фрек-
ман. 

Също така българският 
екип непрекъснато съкра-
щава времето за авиоре-
монтни дейности. При 
заложени средно 25 дни 
за самолет последните ре-
монти бяха извършени за 19 
дни. Това дава увереност, че 
„Луфтханза Техник София” 
ще постигне своята цел да 
бъде най-добрият център 
в Европа за поддръжка на 
теснофюзелажни самолети, 
каза Фрекман.                    

49.9
▶ процента  
от капитала  
на Българо-американска-
та кредитна банка  
владее AIB

▶работници полагат иконата на Св. иван рилски в основите на метростанция 8 до ЦУм. Любопитен факт е, че мощите на светеца близо четири 
века са престояли в църква точно в тази част на София, след като през IX век са донесени там от цар петър                                           Снимка Емилия коСтадинова

КЗК разреши на Ирландия да 
придобие контрол над  AIB
Банката е основен 
акционер в  
Българо- 
американската  
кредитна банка

Комисията за защитa на 
конкуренцията (КЗК) раз-
реши на министъра на 
финансите на Ирландия 
да придобие самостоя-
телен контрол над Allied 
Irish Banks Public Limited 
Company (AIB) и върху 
контролираните от нея дъ-
щерни предприятия. Акти-
вът, който AIB има у нас, 
е делът от 49.99% в Бъл-
гаро-американската кре-
дитна банка (БАКБ). Това 
прави ирландския трезор 
най-големия акционер в 
българската финансова ин-
ституция. AIB и групата 
й нямат участие в други 
български предприятия, 

ви проблеми се виждат и в 
„Холдинг Пътища”. От кон-
солидирания отчет на друже-
ството за деветмесечието на 
2010 г. стана ясно, че публич-
ната компания води прегово-
ри с банки и лизингови ком-
пании за преструктуриране 
на кредитите, които има. 
Холдингът е в преговори с 
Първа инвестиционна банка 
АД, УниКредит Булбанк АД 
и лизинговите компании за 
преструктуриране на задъл-
женията на групата към тези 
финансови институции.

В края на септември път-
ният холдинг заедно с „Мос-
тстрой” имат общ кредит за 
25 млн. EUR към УниКредит 
Булбанк. Освен тази кредит-
на линия „Холдинг Пътища” 
има издадени банкови гаран-
ции от ПИБ за 53.9 млн. лв.

Вчера пазарната капитали-
зация на „Холдинг Пътища” 
се увеличи с 1.48%. Цената 
на затваряне се повиши до 55 
ст. за акция.                          

▶ министърът на икономиката, енергетиката и туризма Трайчо Трайков и Бернд 
Фрекман, изпълнителен директор на „Луфтханза Техник София”, подписаха договор 
за държавно съфинансиране на обучението на 300 български инженери

6.6 
▶ млрд. EUR ще влее 
ирландското правител-
ство в AIB в операцията 
по придобиване на кон-
трол

обявява българският ан-
тимонополен орган. По 
данни на комисията обаче 
БАКБ упражнява самос-
тоятелен контрол върху 
две дъщерни дружества 
- „Капитал Директ” ЕАД и 
„Имоти Директ” АДСИЦ.

Сделката по придоби-
ване на контрол ще бъде 
осъществена, като част 
от емисията на AIB бъде 
записана от ирландската 
държава след одобрение 
на настоящите акционери и 
регулаторните органи.

Република Ирландия ще 
извърши инвестицията в 
банката, използвайки ак-
тивите на Националния 
резервен пенсионен фонд. 
Увеличението на капитала 
на AIB ще бъде в размер на 
6.6 млрд. EUR. 

Българският антимоно-
полен орган счита, че опе-
рацията няма да окаже въз-
действие върху който и да 
е пазар на територията на 
страната и затова трябва да 
бъде безусловно разреше-
на.                                         
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ЗДСИЦ стра-
да от много 

противоречия и 
абсурди, които се 
проявиха с пълна 
сила при краха на 
пазара на недвижи-
ми имоти

Новите такси ще бъдат приети 
само ако има консенсус
Ще инициираме законодателни промени, ще се стремим да провеждане 
адекватна, ясна и предвидима надзорна политика

Госпожо ранкова, защо 
КФн реши да увеличи так-
сите с по-малък процент 
от предварително пред-
виденото?

- В сряда на последното 
заседание на консултативния 
съвет към председателя на 
комисията беше представен 
нов проект на тарифа за так-
сите, които трябва да плащат 
поднадзорните лица. Заедно 
с представители на  браншо-
вите асоциации бяха обсъде-
ни различни варианти, като 
бяха отчетени и различни 
съображения на браншовите 
организации. Проектът на 
тарифата за таксите, пред-
ставен на срещата, е в рабо-
тен вариант. За следващата 
седмица е предвидено ново 
заседание, на което ще се 
дискутират предложенията 
и препоръките от бизнеса, и 
след постигане на консенсус 
със заинтересованите лица 
проектът ще бъде разгледан 
на заседание от членовете на 
комисията. 

Кой е най-важният про-
блем, който първо трябва 
да се реши, за да се подобри 
надзорът на капиталовия 
пазар?

- За развитието на фон-
довата ни борса от 1996 г. 
досега помогнаха европей-
ската нормативна уредба, 
стабилната макросреда, мо-
дерната търговска платформа 
на борсата, благоприятният 
данъчен режим и доброто 
корпоративно управление. 
Това обаче не бива да ни 
заблуждава, тъй като пазарът 
ни все още остава малък, 
нисколиквиден и изостава 
по множество показатели от 
други борси. Изостава във 
възможностите си да осигури 
двойни листвания, на инвес-
титорите се предлага семпла 
гама от финансови продукти, 
не съществува и деривативен 
пазар. 

Затова в краткосрочен и дъл-
госрочен план са необходими 
множество съвместни ини-
циативи от участници и ин-
ституции. Необходимо е да се 
появят качествени компании с 
по-значима пазарна капитали-
зация, различни инициативи за 
подобряване на ликвидността, 
модернизиране на системата 
за клиринг и сетълмент, ак-
туализиране на нормативната 
уредба и упражняване на ком-
петентен и ефективен надзор. 
Голяма част от тези мерки 
бяха разгледани в доклад на 
инвестиционното управление 
на КФН и бяха дискутирани с 
бранша. Оценката е положи-
телна. Браншът даде и свои 
бележки и вече работим и по 
тези предложения.

Кога ще видим първите 
резултати от начерта-
ните в стратегията при-

▶

▶

▶

интервю Димана Ранкова, зам.-председател на КФН, ръководещ управление „Надзор на инвестиционната дейност”

сНимКа маРиНа аНгелова

лужиха някои от регулациите 
на САЩ относно тръстовете 
за недвижими имоти (REITs). 
Имаше механично пренесе-
ни модели, без да се отчитат 
различията и спецификите 
на българската икономика и 
право. Заради това законът 
страда от много противоречия 
и абсурди, които се проявиха 
с пълна сила при краха на 
пазара на недвижими имоти. 
В сегашния му вид има инвес-
тиционни ограничения, които 
трябва да се преосмислят, за 
да може българските фондове 
да са конкурентоспособни на 
подобни дружества от ЕС и да 
няма отлив и пренасочване на 
инвестиц ии. Необходимо е да 
се преосмислят и взаимоот-
ношенията с обслужващите 
дружества, тъй като през го-
дините се появиха  отделни 
лоши практики. Трябва да 
се преразгледат разходите от 
фондовете към обслужващите 
дружества и да се завишат 
изискванията към тях и над-
зорът върху тях. По време на 
бума на имотния пазар бяха 
създадени множество фон-
дове, като повечето местни и 
чужди инвеститори влязоха 
в тях, без да се интересуват в 

подробности за законовата ба-
за, разходите по инвестицията 
и бизнес модела в България. В 
условията на криза недостатъ-
ците на закона се проявяват с 
пълна сила и са в състояние 
да дискредитират целия сек-
тор. Промените, които трябва 
да се направят, не са заради 
изисквания на европейски 
директиви, а заради практи-
чески и надзорни въпроси и 
проблеми. Цели се и облекча-
ване на административното 
регулиране. Необходимостта 
да се реагира навреме ни нака-
ра да предложим на МС тези 
изменения да бъдат разгледа-
ни през първото полугодие 
на 2011 г. 

има ли други мерки от 
стратегията, по които да 
се работи?

- Участниците на българ-
ския капиталов пазар вина-
ги са били единодушни, че 
приватизацията на държавни 
пакети през борсата ще е 
катализатор за повторното 
възраждане на пазара. Има-
ме конкретни примери за 
това - БТК от 2005 г. Вече се 
предприемат подобни мерки 
по отношение на определени 

▶

държавни дружества, което е 
положително.  

Спешно се нуждаем от съз-
даване на нормативна уредба 
за клиринг и сетълмент. Това 
ще помогне и за решаване-
то на проблема с липсата 
на деривативен пазар у нас. 
През април 2009 г. беше из-
готвен закон за клиринга и 
сетълмента съвместно с МФ 
и БНБ. Този проект обаче бе-
ше замразен. Сега временно 
разрешение ще се намери 
чрез създаване на уредба в 
правилника на Централния 
депозитар (ЦД) и евентуално 
чрез промени в наредбата за 
дейността на ЦД. 

Къде трябва да се либера-
лизира законодателство-
то, отнасящо се до учас-
тниците на капиталовия 
пазар?

- Освен посочените вече 
законови промени работим 
и по подзаконовата правна 
рамка. КФН прие на първо 
четене промени в наредбата 
за капиталовите изисквания 
към небанковите инвестици-
онни посредници. Скоро ще 
представим предложенията 
си за промени в наредбата 

▶

Визитка
Коя е Димана 
Ранкова

Димана Ранкова е зам.-
председател на Комисията 
за финансов надзор, ръко-
водещ управление „Надзор 
на инвестиционната дей-
ност”. избрана е за този 
пост от Народното събра-
ние на 15 юли 2010 г. с 5-годи-

▶

шен мандат. Почти цяла-
та професионална кариера 
на Димана Ранкова е в КФН, 
като заемаше сегашния си 
пост и в периода март 2003 
- май 2009 г. Преди отново 
да се завърне като зам.-
председател на КФН между 
ноември 2009 и юли 2010 г., 
беше член на управител-
ния съвет на държавната 
Българска банка за разви-
тие. Паралелно с поста в 

ББР беше председател на 
съвета на директорите на 
„Проектна компания неф-
топровод Бургас - алексан-
друполис - Бг” еаД. Започва 
работа в КФН още през 
1996 г. (тогава надзорът се 
казваше Държавна комисия 
по ценни книжа). През 1995-
1996 г. е работила в софий-
ския окръжен съд като ста-
жант -съдия, има и стаж в 
адвокатска кантора.

за изискванията към дей-
ността на инвестиционните 
посредници, която намира 
съответно приложение и по 
отношение на управляващите 
дружества. Предложенията 
отново са резултат на натру-
пана практика през годините 
и частично ще либерализират 
сегашния режим. 

С колегите от борсата и ЦД 
подехме инициатива за акту-
ализиране на правилниците 
на двете институции. Посо-
ката е към осъвременяване 
на правилата и преодоляване 
на констатирани ненужни 
бумащини и рестрикции. Оп-
ределили сме си конкретни 
срокове и скоро ще има ре-
зултати. 

Къде трябва да се затег-
не контролът?

- Европейските инициативи 
за подобряване на качеството 
на надзора са много и ние 
също трябва да работим в тази 
посока. Ролята на регулатора 
на капиталовия пазар е клю-
чова за развитието му. Надзо-
рът трябва да е компетентен, 
честен и прозрачен в своята 
дейност. Регулаторът трябва 
да е водещата институция в 
продължаващия процес на 
интегриране на местния па-
зар с останалите европейски 
борси. Ще работим активно 
за реализиране на необхо-
димите законови промени, 
които да осигурят нормално 
функциониране на капитало-
вия пазар. Трябват бързина и 
ефективност при разглеждане 
на подадените заявления за 
издаване на лицензи, разре-
шения и одобрения.

Докъде стигна процесът 
по „осветляване” на сек-
торите?

- При приемането на про-
мените в Закона за КФН през 
юни 2010 г. беше заложено 
разкриване на действител-
ните собственици на опреде-
лени лица - инвестиционни 
посредници, управляващи 
дружества, застрахователи, 
пенсионни фондове и др. 
Най-общо казано, тези, които 
управляват чужди средства. 
Вече е събрана и обработена 
информацията за всички тях, 
като в инвестиционното уп-
равление се създаде регистър 
и той вече е оповестен. 

Какви са целите пред уп-
равление „надзор на инвес-
тиционната дейност” за 
следващата година?

- Ще инициираме законо-
дателни промени, ще се стре-
мим да провеждане адекват-
на, ясна и предвидима над-
зорна политика. Необходимо 
е повишаване на финансовата 
грамотност и защита на по-
требителите на финансови 
услуги.

атанас Христов

▶

▶

▶

оритети за развитието и 
„събуждането” на капита-
ловия пазар?

- Вече предприехме кон-
кретни действия в тази по-
сока. Представихме пред 
Министерския съвет своите 
предложения в областта за 
капиталовия пазар, които да 
залегнат в законодателната 
програма на правителството 
за първото полугодие на 2011 
г. В комисията е създадена 
организация за изработването 
на конкретните нормативни 
промени. В момента и в след-
ващите месеци ще се работи 
в две направления - нов за-
кон за колективните инвес-
тиционни схеми и промени 
в Закона за дружествата със 
специална инвестиционна 
цел (ЗДСИЦ). 

Първото предложение е 
свързано със задължението 
ни за пренасянето на евро-
пейските директиви в област-
та на колективните инвести-
ционни схеми. Това трябва да 
стане факт в средата на 2011 
г. Промените са насочени към 
улесняване на дистрибуцията 
през граница на отворени вза-
имни фондове. Цели се опти-
мизиране на съдържанието 
на документа, предназначен 
за инвеститорите, и създаване 
на оптимални възможности 
за местни и трансгранич-
ни сливания и вливания на 
колективни инвестиционни 
схеми. Да не забравяме, че 
има възможност подобни 
инвестиционни схеми да 
се предлагат в различните 
държави членки на ЕС на 
принципа на „единния пас-
порт”. За да повиши своята 
атрактивност пред междуна-
родните инвеститори, всяка 
държава трябва да се стреми 
да въведе в законодателството 
си нови инвестиционни про-
дукти. Именно това е целта 
ни чрез този нов закон. 

Второто предложение е за 
промени в ЗДСИЦ. Този закон 
беше набързо изготвен и приет 
през 2003 г., като за модел пос-

Спешно се 
нуждаем от 

създаване на нор-
мативна уредба за 
клиринг и сетъл-
мент, за да се реши 
проблемът с липса-
та на деривативен 
пазар у нас
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MasterCard купува 
бизнес на Travelex

649  
▶ млн. EUR общо трябва 
да платят петте глобени 
компании заради манипу-
лиране на цените

Пет производителя на LCD панели 
отнасят глоба от Еврокомисията
Компаниите са при-
знали, че са манипу-
лирали цените на про-
дуктите си в периода 
2001-2006 г.

Европейската комисия 
наложи глоба в размер на 
общо 648.925 млн. EUR 
на пет фирми произво-
дителки на LCD панели, 
след като ги намери за 
виновни в изкуствено на-
гласяване на цени. Компа-
ниите, глобени за манипу-
лиране на цените между 
октомври 2001 и февруа-
ри 2006 г., са LG Display, 
AU Optronics,  Chimei 
InnoLux Corpora t ion , 
Chunghwa Picture Tubes 
and HannStar  Display 
Corporation. В картела 
е участвала и Samsung 
Electronics, която обаче е 
получила пълен имунитет 
и няма да плати нищо, 
защото първа е разкрила 
незаконните договорки.

задължения
Глобата се основава на 
продажбите на тези ком-
пании в Европа. Най-го-
лемият дял от глобата 
ще трябва да плати тай-
ванската Chimei InnoLux, 
която е глобена с 300 млн. 
EUR. LG Display ще тряб-
ва да се раздели с 215 
млн. EUR, като компа-
нията е получила части-
чен имунитет за 2006 г., 
защото е дала сведения 
на разследващите, че ма-
нипулирането на цените 

▶ LCD панелите се използват при производството на лаптопи, компютърни монитори и телевизори
   снимка bloombERg

продължава. AU е гло-
бена със 117 млн. EUR, 
а Chunghwa и HannStar 
дължат съответно 9 и 8 
млн. EUR. 

Кристални срещи
Разследващите органи са 
установили, че компани-
ите са имали ежемесечни 
срещи в продължение на 

четири години, на които 
са определяли минимал-
ни цени за своите панели. 
Панелите се използват 
при производството на 

лаптопи, компютърни 
монитори и телевизори 
и са били продавани на 
Dell, Motorola, Apple и 
др. Фирмите също така 

са разменяли информа-
ция за бъдещи производ-
ства, данни за използване 
на фабрични капаците-
ти и друга чувствителна 
търговска информация. 
Събиранията, наречени 
„кристални срещи”, са се 
провели 60 пъти  основно 
в тайвански хотели.

поверителност
Комисията също така е на-
мерила доказателства, че 
шестте компании от карте-
ла са знаели, че действия-
та им са незаконни. Едно 
от разкритите съобщения 
предупреждава участни-
ците в срещите да вни-
мават със сигурността и 
поверителността, както и 
да ограничат до минимум 
писмената комуникация. 
Глобите на ЕК следват 
подобни действия срещу 
някои от тези компании от 
страна на министерството 
на правосъдието на САЩ. 
През 2008 г. LG Display и  
Chunghwa, както и Sharp, 
които не се споменават 
в съобщението на Евро-
пейската комисия, бяха 
принудени да платят 585 
млн. USD.

пламен Димитров

Компанията планира 
да засили присъстви-
ето си в сегмента на 
предплатените карти

Международният картов 
оператор MasterCard ще 
купи подразделението за 
предплатени кешови карти 
на Travelex за 290 млн. GBP. 
Сделката ще засили позици-
ите на компанията в сегмен-
та на финансовите услуги, 
съобщи Reuters. MasterCard 
може да плати допълнител-
но 35 млн. GBP, ако бъдат 
изпълнени определени це-
ли, каза операторът.

Кой кой е
Подразделението на упра-
вление на картови програми 
на Travelex предлага пред-
платени „кешови паспорти” 
за пътуващите в чужбина. Те 
могат да ги използват за те-
глене на пари от банкомати и 
за плащане в магазини.

MasterCard е втората 
по големина компания за 
обработка на плащания с 
кредитни и дебитни карти 
в света след конкурента 
си Visa. И двете компании 
обявиха, че смятат да ин-
вестират милиарди долари 

наличен ресурс в придоби-
вания.

перспективен бизнес
Според MasterCard пред-
платените карти са един 
от най-бързо развиващите 
се сегменти в сектора на 
финансовите услуги. Ком-
панията прогнозира той да 
достигне 840 млрд. USD до 
2017 г. „Придобиването на 
подразделението за упра-
вление на картови програ-
ми на Travelex показва, че 
MasterCard е твърдо решена 
да засили присъствието си 
в бизнеса с предплатени 
карти, което е стратегическа 
цел за нас”, каза президен-
тът и главен изпълнителен 
директор на компанията 
Аджай Банга.

Без промяна
Сделката ще осигури на 
Travelex допълнително 
средства, с които да из-
пълни плановете си за раз-
растване. Продажбата на 
подразделението няма да 
доведе до промяна на соб-
ствеността вътре в Travelex. 
Мажоритарен акционер в 
компанията е Apax, значи-
телен дял има и основателят 
Лойд Дорфман.

ЗА БИЗНЕС 
МОЖЕ ДА СЕ ПИШЕ 
ИНТЕРЕСНО
Абонирайте се 
за обновения 
вестник Пари 
с ��% отстъпка 
от коричната 
цена.

ЗА ЗАЯВКИ: WEB. HTTP://PARI.BG/STATIC/ABONAMENTNA_FORMA . MAIL. SALES@PARI.BG . TEL.+��� ��� �� ��
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 9041,5 8942,5
Калай LME USD/т 25775 25550
Олово LME USD/т 2367,5 2402
Цинк LME USD/т 2261 2280
Алуминий LME USD/т 2350 2341
Никел LME USD/т 23755 23825
Алуминиева сплав LME USD/т 2285 2245

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1383,4 1383,9
Сребро LME USD/тр.у. 28,53 28,57
Платина LME USD/тр.у. 1675 1676
Паладий LME USD/тр.у. 737,5 739,5
Родий LME USD/тр.у. 2295 2295

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Януари	 Февруари
Суров петрол NYMEX USD/б 88,08 88,57
Брент ICE USD/б 90,67 90,86
Газьол ICE USD/т 766 770,75
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,53 4,53
Бензин 95 NYMEX USD/т 833 -
Нафта NYMEX USD/т 816 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Януари
Пшеница Soft Red CBT USD/т 288,44
Царевица Yellow CBT USD/т 226,43
Ечемик Feed ASX USD/т 213,63
Памук No.2 NYBOT USD/т 2997,13
Какао  NYBOT USD/т 3016,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 4514,99
Соя No.2 ICE USD/т 475,36
Захар White NYSE LIFFE USD/т 732,50

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.12.2010. 

Валута	 Код	 За		Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
АВСТРАЛИЙСКИ ДОЛАР AUD 1 1,4172
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,3511
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,4195
ШВЕЙЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,4568
КИТАЙСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,1841
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,9521
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,6235
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,2500
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,3038
ХОНГКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,8704
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,6457
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 7,0326
ИНДОНЕЗИЙСКА РУПИЯ IDR 10000 1,6110
ИНДИЙСКА РУПИЯ INR  100 3,1975
ЯПОНСКА ЙЕНА JPY 100 1,7385
ЮЖНОКОРЕЙСКИ ВОН KRW 1000 1,2655
ЛИТОВСКИ ЛИТАС LTL 10 5,6645
ЛАТВИЙСКИ ЛАТ LVL 1 2,7566
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,1703
МАЛАЙЗИЙСКИ РИНГИТ MYR 10 4,5917
НОРВЕЖКА КРОНА NOK 10 2,3895
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,1132
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,2983
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,9340
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,5522
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,6218
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,0811
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,1107
ТАЙЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,8304
ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,9326
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,4508
ЮЖНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,0531    
ЕВРО EUR 1 1,9558

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика

Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference

ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0

АВСТРАЛИЙСКИ ДОЛАР AUD 1 1,45610 0,00519

БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,72827 -0,07305

КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,46460 0,00076

ШВЕЙЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,49757 0,00000

КИТАЙСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,22408 -0,00012

ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,80054 0,00528

ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62334 -0,00035

ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000

БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,33337 -0,00418

ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,90506 -0,00204

ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,64802 -0,00086

УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 7,05083 0,03692

ИНДОНЕЗИЙСКА РУПИЯ IDR 10000 1,64093 -0,00097

ИНДИЙСКА РУПИЯ INR 100 3,27149 -0,01406

ИСЛАНДСКА КРОНА ISK   0,00000

ЯПОНСКА ЙЕНА JPY 100 1,76169 0,00095

ЮЖНОКОРЕЙСКИ ВОН KRW 1000 1,29731 0,00411

ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000

ЛАТВИЙСКИ ЛАТ LVL 1 2,75585 0,00000

МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,19163 0,00934

МАЛАЙЗИЙСКИ РИНГИТ MYR 10 4,70253 -0,00872

НОРВЕЖКА КРОНА NOK 10 2,45862 0,00232

НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,10436 -0,00502

ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,38684 -0,00628

ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,85257 0,03917

НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,54770 -0,00021

РУСКА РУБЛА RUB 100 4,78040 0,03784

ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,14197 0,00408

СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,12754 0,00272

ТАЙЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,92305 0,00779

НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,83669 -0,07377

ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,48012 -0,00157

ЮЖНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,13983 0,00737

ЗЛАТО (1 ТРОЙ УНЦИЯ) XAU 1 2045,68000 -17,53000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 10.12.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 10.12.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция или 
един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на Нет-
ната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	9/12/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,234443 € 1,259132 € 1,228271
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,928621 € 0,947193 € 0,923978

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,913974 € 0,932253 € 0,909404

Цените са валидни за поръчки, подадени на 6/12/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	9/12/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,147917 лв. 1,147917 лв. 1,147917 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 9/12/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	9.12.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0387лв. 1.0232	лв.	 1.0335	лв. 2,40	% 3,85	%

Сентинел	-	Рапид 1,1888	лв. 1,1888	лв. 	3,76	% 4,03	%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	8	декември	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

N/A 13.4308  12.1110   8.4789  
325.1579 N/A 12.0694 8.4498  
326.7780 13.3182 N/A 8.4081  
326.7780 13.3182 12.0099 N/A  

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска

Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low

ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,32 1,32 1,33 1,32

БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,84 0,84 0,84 0,84

ЯПОНСКА ЙЕНА JPY 110,68 110,7 111,65 110,59

ШВЕЙЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,3 1,3 1,31 1,3

НОРВЕЖКА КРОНА NOK 7,98 7,99 7,98 7,95

ШВЕДСКА КРОНА SEK 9,11 9,12 9,14 9,11

КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,33 1,33 1,35 1,33

АВСТРАЛИЙСКИ ДОЛАР AUD 1,34 1,34 1,36 1,34

УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 277,88 278,08 278,7 276,65

ЧЕШКА КРОНА CZK 25,07 25,11 25,11 25,01

РУСКА РУБЛА RUB 40,86 40,89 41,28 40,85

ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 4,04 4,04 4,04 4,02

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 9.12.2010 г.

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.12.2010. 

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Елана Еврофонд
ДФ Елана Глобален Фонд Акции
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ-Авангард
ДФ ПИБ-Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 07.08.2010 до 16.08.2010
Лимитиран период” от 17.08.2010 до 14.11.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси

ДФ Статус Глобал ETFs
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

Смесен - балансиран 4.7842 4.8081  4.9756 4.7842  4.6885   -7.09% 15.68% -8.55% -22.55% 21.01.2008
фонд в акции 7.3787 7.4156  7.6738 7.3787  7.2311   4.17% 14.55% 4.33% -10.02% 23.01.2008
фонд в акции 10.1719 10.3245  10.5788 0.0000  0.0000   1.12% 0.09% 1.20% 1.41% 23.09.2009
             
фонд в акции 2.1208    2.1208    -14.91% 29.01% -16.92% -56.29% 12.11.2007
Смесен - балансиран 2.4989    2.4989    -15.99% 25.57% -18.11% -50.00% 12.11.2007

Фонд на паричен пазар 11.4377  11.4320  11.4149 11.4263 11.4263 11.4320 6.42% 0.12% 6.88% 6.36% 06.10.2008
Смесен - балансиран 10.6979  10.6447  10.5383 10.5915  0.0000 -0.61% 3.43% -0.68% 2.95% 06.10.2008
фонд в акции 9.7921  9.7434  9.5972 9.6460  0.0000 -5.22% 8.29% -5.60% -1.20% 06.10.2008
             
Смесен - балансиран 13.2690    13.1376    -2.12% 5.76% -2.09% 5.62% 14.12.2005
фонд в акции 7.7374    7.6608    -8.54% 10.82% -9.41% -4.92% 01.03.2006
фонд в акции 4.1881    4.1466    -29.16% 12.78% -28.56% -17.92% 21.06.2006
фонд в акции 7.9088    7.6784    -3.05% 12.08% 1.19% -8.97% 05.02.2008
фонд в акции 11.4284    11.0955    8.12% 12.93% 11.00% 3.72% 05.02.2008
Фонд на паричен пазар 12.2246    12.2246    7.76% 0.20% 8.30% 8.54% 03.06.2008
      до 2 г.  над 2 г.      
Смесен - балансиран 82.5732    82.2842  82.5732  -0.43% 1.23% -0.66% -4.30% 20.11.2006
фонд в акции 47.6632    47.4249  47.6632  -8.16% 2.31% -8.64% -12.92% 20.11.2006
фонд в акции 64.1943    63.8733  64.1943  -6.88% 5.04% -3.02% -11.24% 03.10.2007
             
фонд в акции 98.1883    96.7265    -5.07% 3.30% -6.81% -0.67% 04.01.2007
Смесен - балансиран 79.6858    78.4994    -4.51% 2.45% -5.98% -6.76% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.32471    1.32207    5.98% 0.70% 6.54% 5.73% 01.12.2005
Смесен - балансиран 1.08633    1.07983    0.65% 4.04% 0.55% 1.60% 01.12.2005
фонд в акции 0.75385    0.74266    -3.56% 8.07% -3.67% -5.93% 01.03.2006
Смесен - консервативен 0.74666    0.74220    1.73% 2.54% 2.95% -10.14% 07.03.2008
Смесен - консервативен 1.05464    1.05148    2.81% 0.48% 3.52% 3.26% 07.05.2009

Смесен - балансиран 99.0144    98.0292    -4.10% 6.22% -5.33% -0.30% 07.12.2005
Смесен - балансиран 103.6294    102.5982    -6.03% 5.30% -7.34% 0.65% 06.03.2006
фонд в акции 83.5138    82.2704    -7.80% 8.85% -8.78% -2.04% 20.06.2005
Фонд на паричен пазар 124.3291    124.3291    8.22% 0.45% 8.49% 7.25% 31.10.2007
Смесен - консервативен 94.3579    93.9808    4.52% 2.34% 4.25% -2.05% 01.02.2008
Смесен - консервативен 107.8517  107.7440  107.4208  107.7440  5.20% 0.58% 5.89% 5.30% 01.07.2009
фонд в акции 100.8758  99.8770  0.0000  0.0000  N/A N/A N/A N/A 15.11.2010

Смесен - балансиран 4.8396     4.8106     -1.58% 7.77% -2.95%*** 4.86% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.9118  0.9073   0.9051   0.9005     -14.31% 13.26% -13.67%*** -6.49% 01.06.2009

Фонд на паричен пазар 10.0200    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
Смесен - балансиран 17.2216     17.1014     -8.06% 6.74% -8.73% 9.20% 28.09.2004
фонд в акции 10.5636    10.4168     -13.44% 8.72% -14.34% 0.98% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.1309     1.1142     -12.71% 11.23% -14.31% 0.91% 10.05.2004
фонд в акции 0.7897     0.7780    13.18% 16.48% 13.34% -5.83% 04.10.2006
фонд в акции 1.0305     1.0153    17.53% 10.17% 15.85% 0.50% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 131.6883  131.4915  131.2290    4.19% 3.20% 4.89% 6.08% 04.05.2006
Смесен - балансиран 14.1718  14.1718  14.0315    -5.83% 8.15% -5.32% 1.79% 17.12.2004
фонд в акции 0.7550  0.7476  0.7402    0.76% 15.17% 1.04% -6.33% 04.05.2006
             
Смесен - балансиран 799.8160    793.8323    2.56% 3.35% 3.43% -7.82% 09.05.2008
фонд в акции 717.4360    712.0687    1.19% 3.85% 2.02% -10.99% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.4946    11.4946    5.75% 1.13% 6.55% 2.91% 30.01.2006
Смесен - балансиран 120.9801    120.9801    0.80% 5.05% 1.61% 2.25% 30.01.2005
фонд в акции 6.8372    6.8372    -2.93% 9.95% -2.20% -7.52% 30.01.2006
фонд в акции 10.2390    10.2390    1.69% 2.36% 1.92% 1.28% 30.01.2009
           
фонд в акции 7.8919    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв
фонд в акции 0.5448  0.5421  0.5394    3.49% 8.05% 2.52% N/A 19.11.2007
Смесен - балансиран 0.7527  0.7501  0.7475    -0.83% 3.39% 0.85% -8.99% 19.11.2007
Смесен - консервативен 1.0067  1.0052  1.0037    4.39% 1.01% 4.55% 0.17% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
Фонд на паричен пазар 1.2800  1.2781  1.2762     5.68% 0.17% 6.15% 5.32% 16.03.2006
фонд в облигаци 1.3023  1.2984  1.2945     6.25% 0.81% 6.81% 5.67% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.8662  0.8627  0.8592     -0.38% 2.86% -0.70% -3.07% 16.03.2006
фонд в акции 0.6321  0.6290  0.6259     -6.32% 5.10% -7.17% -9.33% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.7142  0.7114  0.7086     -6.42% 4.00% -6.38% -11.36% 11.02.2008
Фонд на паричен пазар            19.01.2010
 0.0000  0.0000  0.0000     N/A N/A N/A N/A 
 1.0435  1.0435  0.9913     N/A N/A N/A N/A 
             
Фонд на паричен пазар 1.1888    1.1888     3.76% 0.12% 4.03% 3.72% 15.11.2005
Смесен - балансиран 1.0387    до 90 дни  над 90 дни  2.40% 3.29% 3.85% 0.54% 12.09.2005
     1.0232  1.0335      

Смесен - балансиран 7.7331    7.7331    -5.86% 9.83% -2.34% -5.24% 01.03.2006
фонд в акции 6.6253    6.6253    -5.50% 9.26% -4.46% -8.26% 01.03.2006
фонд в акции 2.9550    2.9550    5.37% 14.52% 5.26% -28.18% 05.04.2007
фонд в акции 10.4959    10.4959    0.64% 1.99% 0.78% 2.46% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7689                                        0.7651                          0.7632                                  0.7575                   0.7575 0.7613                                          0.7424  4.40% 11.80% 2.73% -5.92% 22.05.2006
фонд в акции 0.4316                                        0.4295                         0.7632                                  0.4252                   0.4252  0.4273                                         0.4167  3.45% 14.44% 1.12% -21.10% 02.05.2007
  за поръчки до 250 000 евро    за поръчки над 250 000 евро  Цена        
фонд в акции 112.9943                                               111.6062                                                                                        110.7733    N/A N/A N/A N/A 03.05.2010
           
фонд в облигаци 324.5098    323.5378    3.83% 0.49% 4.16% 7.01% 17.11.2003
 13.4507    13.1856    2.17% 2.61% 2.82% 5.85% 27.12.2005
Смесен - балансиран 12.1288    11.7721    -1.17% 5.56% -0.74% 3.56% 27.12.2005
фонд в акции 8.4914    8.2417    -3.45% 11.42% -2.89% -3.47% 07.09.2005
Смесен - балансиран 20.6385    20.6385    1.77% 4.42% 2.17% 1.00% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.5601    6.5273    -3.06% 4.89% -2.75% -11.28% 01.06.2007
Смесен - балансиран 7.9511    7.9913    -2.35% 4.88% -1.73% -6.30% 01.06.2007
фонд в облигаци 11.7831    11.7537    8.36% 2.93% 8.42% 5.08% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1942    1.1703    -2.39% 4.78% -1.26% 4.29% 18.09.2006
Смесен - балансиран 1.0797    1.0689    2.50% 4.05% 3.76% 3.12% 10.06.2008

3.12.2010	г.

157,91 157,14 156,37 155,99 154,06 154,06   
11,83 11,77 11,71 11,68 11,54 11,54   
84,34 83,93 83,52 83,11 81,88 81,88   
102,63 102,13 101,63 101,13 99,64 99,64   
799,06 795,18 791,31 787,43 775,79 775,79   
182,58 181,72 180,85 179,98 173,89 173,89   
82,35 81,95 81,56 81,16 79,18 79,18   
166,92 166,12 165,32 164,51 160,50 160,50   
333,68 332,09 330,50 328,91 317,79 317,79   
213,31 212,29 211,28 210,26 203,15 203,15   
253,53 252,33 251,12 249,91 241,46 241,46   
93,74 93,30 92,85 92,40 89,28 89,28   
236,82 235,69 234,56 233,43 225,54 225,54   

до	15.00	ч.	на	3.12.2010	г.
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Цената на 
среброто 
отчете 

повишение и по 
време на вчерашната 
сесия в Лондон 
достигна 28.77 USD/
тр.у. Притесненията 
около новия план на 
Фед продължават 
да водят среброто 
нагоре

По време на 
борсовата 
сесия 

в четвъртък 
измерителят 
добави 54 пункта 
към стойността 
си. Добрите 
икономически 
показатели на 
Япония бяха 
причина за ръста

индекс на деня

0.52
▶ процента се повиши япон-
ският индекс Nikkei 225 и дос-
тигна 10 285.88 пункта

Стока на деня

3.03
▶ процента спечели 
памукът на борсата 
в Ню Йорк и стигна 
2994.13 USD/т

Златото спечели оспорваната битка с долара
Златото успя да 
излезе от дупката, 
в която беше попад-
нало в предходните 
две сесии, и отново 
се върна над 1390 
USD/тр.у. За анализа-
торите поскъпването 
на метала се дължи 
на голямото търсене 
от Азия и най-вече 
от страна на Китай. 
В края на миналата 
седмица властите в 
азиатската държа-
ва обявиха, че ще 
залагат все повече на 
златото при валутните 
си резерви.

След като на 6 
декември металът 
достигна исторически 
рекорд от 1423.75 
USD/тр.у., последваха 
две губещи сесии, при 
които той се раздели 
с 2.3% от стойността 
си. Обяснението за 
резкия спад се крие в 
корекцията, породена 
от желанието на ин-
веститорите да прибе-
рат печалбите си. 

В допълнение на 
това са и опасенията 
около икономическо-
то състояние на САЩ 
и Европа. Това  успя 
да игнорира дори 
силния долар, който 
спечели от данните за 

намалялата безрабо-
тица в САЩ. 

Независимо от 
моментния скок на 
американската валута 
инвеститорите про-
дължават да очакват с 
притеснение срещата 
на Федералния резерв 
на САЩ, която ще се 
състои на 14 декем-
ври. Основната тема, 
която ще се дискутира 
тогава, е възможност-
та за отпускането 
на допълнителни 
финансови стимули, с 
които да се изкупуват 

На борсата 
в Лондон 

златото с незабавна 
доставка се 
търгуваше за 
1393.95 USD/тр.у., 
което е поскъпване 
от 0.86%

Георги Георгиев 
georgi.georgiev@pari.bg

▶ златото продължи да печели позиции независимо от силния долар

Добри новини в Азия вдигнаха  
борсовите индекси

▶ Данните от Япония и австралия вдъхнаха доверие на 
инвеститорите в региона

Намаляването на без-
работицата в Австралия 
и силното представяне 
на японската икономика 
през третото тримесечие 
донесоха ръст на индекси-
те в Азиатския и Тихооке-
анския регион. Брутният 
вътрешен продукт на 
Япония се е повишил с 
1.1% на тримесечна база 
и с цели 4.5% на годишна, 
което е повече от пред-

Японският 
индекс  

Nikkei 225  
нарасна  
с 0.5%  
до 10 285.88  
пункта

На 
последната 
борсова 

сесия памукът 
поскъпна с 8.6 USD 
заради силното 
търсене. Дефицитът 
при предлагането 
се задълбочава и 
това е основният 
фактор при 
ценообразуването

варителните очаквания. 
Работодателите в Австра-
лия пък са разкрили нови 
54 600 работни места през 
ноември, което е двойно 
над предварителните 
очаквания.

Регионалният индекс 
MSCI Asia Pacific скочи 
с 1% до 133.66 пункта. На 
борсата в Япония Nikkei 
225 нарасна с 0.5% до  
10 285.88 пункта, което е 
най-високото му ниво от 
14 май. Водещият австра-
лийски индекс S&P/ASX 
200 нарасна с 0.9% до 
4741.3 пункта. Борсо-
вите индекси в Китай 
бяха сред малкото, които 
останаха на отрицателна 
територия и днес заради 
опасения, че лихвените 
проценти в страната ще 
бъдат повишени този 
уикенд. Широкият индекс 
Shanghai Composite се 
понижи с 1.3% до 2810.95 
и бе най-губещият индекс 
в региона днес.

държавни облигации. 
Отделно от това сил-
но влияние продъл-
жават да оказват и 
думите на американ-
ския президент Барак 
Обама, че политиката 
на данъчни облекче-
ния за най-богатите 
ще продължи още 
две години. Основ-
ните опасения са, че 
това решение може 
да доведе до увели-
чаване на бюджетния 
дефицит до 1.3 трлн. 
USD.

На борсата в Лондон 
златото с незабавна 
доставка се търгува-
ше за 1393.95 USD/
тр.у., което е поскъп-
ване от 0.86%. От 
началото на годината 
досега благородният 
метал е добавил 26% 
към стойността си, 
с което ще отбележи 
десета поредна годи-
на на поскъпване. 

За същия период 
среброто е поскъпна-
ло с над 70%, което 
го нарежда на първо 
място по доходност 
сред всички борсово 
търгувани активи. 
На последната сесия 
среброто добави още 
1.22% и се търгуваше 
за 28.7275 USD/тр.у.

Сребро
USD/тр.у.
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WikiLeaks се превърна  
в бойно поле

WikiLeaks вече не е обикновен сайт, през който се оповестяват скандални документи, той показва негодувани-
ето на хората срещу правителството, смятат от международната хакерска организация Anonymous
▶

Държавна агенция за закрила на Детето
гр. София 1051, ул.”триадица №2

оБявява

конкУрС за назнаЧаване на Държавен СлУжител
на основание чл.10а, ал.1 и 2 от закона за държавния служител, във връзка с чл. 

14, ал.1 от наредбата за провеждане на конкурсите за държавни служители

за 1 Брой Старши юриСконСУлт
в дирекция “административно-правно и финансово-стопанско обслужване” 

–  отдел “Правен, човешки ресурси и канцелария” 

1. Минимални и специфични изисквания, предвидени в нормативните актове и 
други изисквания за заемане на длъжността:

минимална степен на завършено образование:  висше - магистър право
минимален ранг: IV младши или 2 години професионален опит в областта на 

правото 
умения и квалификации, носещи предимство за кандидатите: много добро 

познаване на нормативната уредба по правата и закрилата на детето, трудовите 
и служебните правоотношения, Закона за обществените поръчки; отлични компю-
търни и комуникативни умения.

Длъжността се заема по служебно правоотношение. За целта кандидатите следва 
да отговарят на условията на чл. 7 от Закона за държавния служител. 

кратко описание на длъжността, съгласно утвърдената длъжностна 
характеристика: 

Извършва правно-нормативно обслужване в агенцията, участва в процедури 
по ЗОП.

При назначаване основната месечна заплата ще бъде определяна в границите от 
размера на минималната основна месечна заплата до размера на средната основна 
месечна заплата за длъжността, който е до 536 лв.

2. Конкурсът ще се проведе чрез тест и интервю.
3.  Необходими документи: заявление по образец, съгласно Приложение №2 към чл. 

17 ал. 1 от Наредба за провеждане на конкурсите за държавни служители /НПКДС/; 
декларация по чл. 17 ал. 2 т. 1 от НПКДС; копия от документи за придобитата обра-
зователна степен, за юридическа правоспособност, за допълнителни квалификации;  
копие от документи за професионален опит.

4. Документите се подават в деловодството на ДАЗД в срок до 14 календарни 
дни от публикуването; лица за контакт: Галя Ризова и Цанка Пенкова, тел.(02) 
933-90-30, 933-90-11.

5. Списъците и съобщенията във връзка с конкурса ще бъдат обявени на интер-
нет страница на ДАЗД – www.sacp.government.bg и на информационното табло на 
агенцията на  ул.”Триадица” 2, София.

6. Минималният размер на основната заплата: 343 лв.

Желанието на амери-
канското правителство 
да цензурира скандал-
ния сайт противопос-
тави хората на прави-
телството
Опитът на американско-
то правителство да закрие 
напълно сайта WikiLeaks 
вече събуди общественото 
негодувание. Създаденият 
от Джулиан Асанж сайт 
успя да се сдобие и да пуб-
ликува над 250 хил. секрет-
ни документа, свързани с 
войната в Афганистан и 
работата на много дипло-
мати. Непрекъснатите ха-
керски атаки принудиха 
сайта многократно да сме-
ня своя домейн, докато в 

крайна сметка беше при-
нуден да закрие основните 
си сървъри и в момента 
се отваря единствено през  
http://wikileaks.de/, http://
wikileaks.fi/, http://wikileaks.
nl/ и http://213.251.145.96/.

Противопоставяне
За много хора, особено по-
младите, действията на аме-
риканското правителство са 
пряко посегателство върху 
свободата във виртуалното 
пространство и това никак 
не им се нрави. Поредната 
жертва на „онлайн бунтов-
ниците” стана официалният 
сайт на шведското прави-
телство, който  в продълже-
ние на няколко часа е бил 
недостъпен. По-рано през 
седмицата Швеция издаде 

Покана
Поканваме ви да присъствате на извънредно общо отчетно изборно събрание 

на ЗК “Единство” село Щърково, което ще се проведе на 27.12.2010 г. от 10.00 часа 
в стопанския двор на с. Щърково, община Лесичево. Събранието ще протече при 
следния дневен ред:

Вземане на решения по Чл.15,ал.4,т.1,т.2,т.2а,т.10 от Закона за
Кооперациите изм. ДВ. бр.43 от 29 Април 2008г.
Присъствието Ви на събранието е желателно. При липса на kворум, събранието 

ще се проведе един час по-късно,  nезависимо от броя на присъстващите.
зк “единство”

НАЦИОНАЛНА
СРЕЩА НА БИЗНЕСА
„ГЕПАРД” 2010

С подкрепата на: Медийни партньори:

Моля, потвърдете вашето присъствие на адрес: 
events@pari.bg или на тел.: ��/ ���� ���, ���� ���

НАГРАЖДАВАНЕ НА НАЙ�ДИНАМИЧНО 
РАЗВИВАЩИ СЕ КОМПАНИИ В БЪЛГАРИЯ

�� декември ���� г., ��.�� ч
хотел  “Арена ди Сердика”, София

Дкт – Ст.загора на основание заповед  № 55/07.12.2010

обявява търг с тайно наддаване за отдаване под наем за временно 
ползване – срок 5 /пет/години на обект - частна държавна 

собственост: ресторант - помещение с площ 348,71 кв.м., находящ 
се в сутерена на сградата на ДКТ – Ст. Загора на ул. “Ген. Гурко” 46, 

гр.  Ст.Загора при следните условия:

1.Първоначална месечна наемна цена, определена по реда на чл.41 
от ППЗДС – 3500 ( три хиляди и петстотин) лв 

2.Размер на депозита – 350.00 лв внесен в касата на театъра в 
срок до 7 януари 2011 г

3.Търгът ще се проведе на 10 януари 2011 година в Дирекцията на 
ДКТ – Ст.Загора от 10.30 ч

4.Тръжната документация (заявление, тръжни условия, проект на 
договор) се получава във всеки работен ден до 7 януари 2011 г. от касата 
в счетоводството на театъра след заплащане на цена от 20 лв.

5.Специални условия към участниците 
Съобразяват дейността си с дейността на театъра, не пречат с 

действията си на програмата на театъра, не допускат субкултурни 
прояви; В  предоставеният им  под наем имот обособяват детски 
кът и периодично в него промотират продукцията на театъра; 
Обслужват приоритетно с дейността си на преференциални цени 
международните и национални форуми на театъра – фестивали, 
лаборатории, премиери; Съгл. чл.19 имотът, предоставен под наем, 
трябва да се ползват единствено по предназначение и същият не може 
да се пренаема и да се ползва съвместно по договор с трети лица.

6.Търгът ще се проведе по реда на глава пета от ППЗДС
7.Условия за оглед на обекта – всяки четвъртък от 16 декември 

2010 до 06 януари 2011 год от 14,00 до 16,00 ч.
8.Краен срок за подаване на заявленията 07 януари 2011 г. до 17,00 ч. 

в Дирекцията на ДКТ – Ст.Загора
Директор Дкт: Дарин Петков

заповед за ареста на осно-
вателя на WikiLeaks Джу-
лиан Асанж по обвинения в 
изнасилване. Австралиецът 
очаква развитието на делото 
по екстрадиция от арест в 
Лондон. Асанж ще се из-
прави пред съда във вторник 
следващата седмица. Него-
вите поддръжници твърдят, 
че той е изкупителна жерт-
ва заради това дело, което 
извършва. Ежедневникът 
„Афтонбладет” съобщава и 
че поддръжници на „Уики-
лийкс” са създали уебсайт, 
носещ името на шведския 
министър на правосъдие-
то Беатрис Аск, който пре-
насочва посетителите към 
интернет страницата на са-
мата „Уикилийкс”. Според 
говорителя на министъра 
Мартин Валфридсон Аск 
никога преди не е използ-
вала това име на домейн. 
Атаката срещу шведското 
правителство идва, след ка-
то подобни действия бяха 
предприети срещу сайта на 
правната фирма, предста-
вляваща двете жени, стоящи 
в центъра на обвиненията в 
сексуално насилие срещу 
Асанж.

Атака
Сред другите пострадали 
от гнева на хилядите „кибер 
войници” са двете най-го-
леми компании за дебит-
ни и кредитни карти Visa и 
MasterCard заради отказа им 
да изпълняват транзакции 
от дарения към скандалния 
сайт. В сряда в продължение 
на шест часа системата за 
сигурност на MasterCard не 

е функционирала, което е 
засегнало стотици хиляди 
хора в един от най-натова-
рените дни за пазаруване в 
САЩ. Поддръжниците на 
свободата във виртуалното 
пространство дори перифра-
зираха слогана на компани-
ята до вида: „Свободата на 
словото: безценна. За всич-
ко друго има MasterCard. 
Заради опитите гласът на 
сайта да бъде заглушен под 
„засилени бомбардировки” 
през целия ден са били и 
двете системи за онлайн раз-
плащане PayPal и Amazon, 
които вероятно под натиска 
на правителството също пре-
кратиха достъпа до сметките 
на WikiLeaks.

извършители
За извършването на тези 
кибер атаки отговорност 
е поела международна ха-
керска организация, нари-
чаща себе си „анонимните” 
(Anonymous). За координи-
рането на своите атаки гру-
пата използва социалната 
мрежа Twitter. В официално 
изявление организацията се 
обяви твърдо против цензу-
рата и в защита на свобода-
та на словото. От организа-
цията обявиха, че WikiLeaks 
вече не е обикновен сайт, 
през който се оповестяват 
скандални документи, той 
вече се е превърнал в бойно 
поле, където воюват хора-
та срещу правителството. 
Същата тази организация 
през миналата година успя 
да хакне личния имейл на 
тогавашния губернатор на 
Аляска Сара Пейлин.   
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Latitude ли? Доскоро свързвах това име с моделната гама 
на компютрите Dell и с понятието географска ширина, а 
сега трябва да свиквам да го използвам в словосъчетание 
с името на френския автомобилен производител Renault, 
който лансира на българския пазар нов модел с това 
име. Защо Latitude? Мениджмънтът на Renault веднага 
би аргументирал избора с интернационалното значение 
на думата, каквото и да означава това. На обикновения 
потребител обаче Latitude трябва да говори само едно 
- новия флагман на Renault.

Произход
В основите на новия модел стои предвиденият за азиат-
ския пазар и произвеждан в Бусан, Южна Корея, Renault 
Samsung SM5. За да не се стига до излишно объркване, 
Latitude е негов ребрандиран брат близнак, който ще се 
сглобява в същия корейски завод, но ще пристига с кон-
тейнеровози до различни точки на света, включително 
Стария континент. На пръв поглед тази логика изглежда 
странна заради различните нагласи на клиентите по 
света. Дори най-прозаичните физически стандарти са 
прекалено различни в Дания и Китай и ако там, където 
оризовите култури са по-важни от бирата и наденичките, 
Latitude е автомобил с гигантско вътрешно пространство, 
дали обратното също е валидно? Този въпрос идва много 
преди субективните ни възприятия да обърнат внимание 
на вътрешното оборудване, цялостното излъчване и дори 
шрифта на навигационната система. Истината е, че Renault 
пуска Latitude на европейския пазар просто защото го има 
и би било глупаво да не използва вече завършен модел за 
запълване на празната ниша в сегмент Е.

Latitude има всичко и нищо, за да се превърне в 
представителен автомобил, готов да служи за бизнес 
нужди. Добрите материали, качественото асемблиране и 
богатият набор от асистенти са тук, но не разчитайте на 
характер и присъствие. Въпреки това Latitude предлага 
тризонов автоматичен климатик, шофьорска седалка с 
функция за масаж, навигационна система, освежител 
на въздуха в купето и набор съвременни двигатели с 
мощност до 240 к.с. при дизеловия V6. Изключително 

добре обезшуменият интериор компенсира безличната за 
европейските вкусове външност и заедно с опционалната 
аудиосистема Bose няма да пречи на вътрешния ви монолог 
по магистралата. Имайте предвид обаче, че обедната 
почивка няма да ви стигне, за да обясните на колегата си 
какво е Latitude и защо сте го избрали пред Skoda Superb 
например. Едно нещо е сигурно - при  базова цена от 
около 40 000 лева изгодността на сделката Renault Latitude 
наистина става интересна.

Съдба
Latitude е чудесен избор за хора, които не се интересуват 
от автомобили, но благодарение на предприемчивостта в 
бизнеса си вече имат нуждата от лично превозно средство 
за зачестяващите пътувания по работа в чужбина. Latitude 
никога няма да натовари тези хора, защото той остава 
незабелязан, точно като онзи базов мобилен телефон, с 
който отказвате да се разделите заради ненатрапчивото му, 
но безкрайно полезно присъствие сред личните ви вещи. 
Колкото повече мислиш, толкова по-ясно ти става, че това е 
предмет, който преди всичко трябва да върши своята главна 
цел, да свърже две точки от географската карта чрез клетки 
на мобилната мрежа или магистрали, без това да означава 
емоции и излишни сантименталности.

Трябва да разберете кое надделява във вас. Ако никога 
не сте спали на палатка, просто за забавление, Latitudе 
не би трябвало да ви е интересен. Той е за хора, които 
преценяват всяка стъпка в живота си, мразят риска и 
претеглят всичко на везна. Ако пък сте от хората, които 
не разбират защо трябва да наемат корейски учител по 
френски език, има една доста по-логична алтернатива 
- обновеното Renault Laguna.

Не обичам мултифункционалните продукти. Точно затова 
не харесах и Latitude. В опита си да се хареса на всички той 
успява да е еднакво безразличен навсякъде или поне в Евро-
па. Latitude минава на транзит през Европа, той е устремен 
още по на Запад, отвъд океана, към континентите Африка, 
Австралия и Южна Америка дори на юг, където ще има 
възможността да се бори с модели от неговия ранг.

Драгомир Попов

КорейсКа съпротива
Renault Latitude подготвя пазарна инвазия

Renault Latitude 

Двигател V-образен 6-цилиндров
Работен обем 2998 куб. см
Мощност 240 к.с./177 кВ
Въртящ момент 450 Нм при 1500 об./мин
Трансмисия шестстепенна автоматична
Тегло 1655 кг
Ускорение 0-100 км/ч: 7.6 сек
Максимална скорост 235 км/ч
Среден разход 7.2 л/100 км
Емисии CO2 на км 188 г
Базова цена 40 000 лв.

Комфорт 
Масажната функция на шофьорската седалка работи 
в четири режима - Continuous, Random, Soft и Strong

Здравословно 
Latitude е оборудван със система за пречистване на 
въздуха, в която са включени специален йонизатор и 
освежител с два аромата
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Всеки от нас, дори и тези, 
които хал хабер си ня-
мат от бизнес и рекла-
ма, e имал мечта - да си 
отвори книжарничка или 
магазинче за бонбони, или 
ателие за свещи. Непости-
жими идеи, които споделя-
ме с приятели, но никога 
не намираме смелост да 
осъществим. Защото сме 
реалисти и сме наясно с 
бизнес ситуацията. Защо-
то знаем, че проектът ще 
работи на загуба от самото 
начало и вместо да носи 
доходи, ще трябва да бъде 
издържан от собствения 

Ателие „Манги”: от мечтата     до реалността
Бившите рекламистки Мариела 
Скендерова и Румена Кирова 
създават място за ръчно 
изработени аксесоари и 
декорации

Как прескочихте трапа 
от мечтата до осъ-
ществяването й?

Мариела Скендерова: 
Беше доста директно. Чо-
век си мечтае, мечтае, труд-
но му е да се откъсне от то-
ва, което прави, трудно му 
е да си представи какво ще 
бъде, като зареже сигурно-
то и се впусне в абсолютно 
непознатото, това, от което 
хал хабер си нямаш. И най-
накрая си казваш: няма да 
разбера, ако не го направя, 
и се впускаш директно в 
тези води.

Как точно решихте да 
направите манги?

Мариела: И двете рабо-
тихме в голяма рекламна 
агенция.

Румена Кирова: Беше 
много стресиращо, когато 
решихме да го направим.

Мариела: Мислехме пър-
во да си направим магазин 
с работилничка някъде по 
„Шишман”. Много я харес-
ваме тази улица, някой ден 
ще имаме магазин там. По-

▶

▶

сле решихме, че ще е трудно, 
защото трябва да сме винаги 
там, влизането на хора ще ни 
разсейва, наемът ще е по-
висок и т.н. Затова решихме 
да направим ателие с така 
наречения шоурум.

имаше ли натиск от 
близки и приятели, че 
идеята ви е неразумна?

Мариела: Малко странно 
ни гледаха. Главните при-
теснения бяха финансови 
- как ще се издържаме, как 
ще се възприеме ателието 
от хората, как ще ни на-
мират. Един от шефовете 
ми в рекламната агенция 
каза: „Това, което правиш, 
е самоубийство. Във всеки 
друг момент бих те подкре-
пил, но в този момент това е 
самоубийство.” Аз му казах, 
че ще пробвам, пък ако не 
стане, ще се възродя. Но 
фактът е, че в момента не 
сме затънали и вървим все 
нагоре и нагоре.

Какви рекламни методи 
използвахте?

▶

▶

интервю с мариела Скендерова и румена Кирова, собственици на ателие „манги”

Казаха ни, че идеята        ни е самоубийство

сметка, че мечтата ще се 
казва точно „Манги”. Това 
станало по едно друго вре-
ме, но някак си паралелно 
с мислите - на „Смокиня” в 
един лазурен и безметежен 
летен следобед, на кръглия 
бар. Тогава „Манги” се ро-

дило, но само като име. 
По-късно станало така, че 
двете главици се събрали и 
обсъдили как всяка от тях 
иска да прави много неща 
с ръцете си, и то възможно 
най-разнообразни. Една-
та много се вълнувала от 

лампи, паравани и кукли, 
другата - от  обувки, чанти 
и бижута. Но като цяло се 
оказало, че посоката е една. 
А името не е случайно. То 
се явява своеобразен кон-
трапункт на всичко, с което 
нашите героини, време е да 

ни джоб.
Мариела Скендерова и 

Румена Кирова имат раз-
лично мнение по въпроса. 
След като години наред 
работят в голяма реклам-
на компания, те решават 
да направят нещо, което  
познатите им определят 
като финансово самоу-
бийство - решават да си 
направят ателие за ръчно 
изработени аксесоари и 
декорации. Идеята е стряс-
каща дори за самите тях. 
Но когато години наред го-
лямата заплата не те прави 
щастлив, когато работата 
ти не те зарежда, а те оставя 
празен и напълно изцеден, 
когато запълваш тази липса 
с часове шопинг терапия и 
въпреки това не се чувст-
ваш добре, идва моментът 
да скочиш в неизвестното. 
И когато след скока осъз-
наеш, че не си се пребил, 
усещането е страхотно.

ето как е описана 
идеята зад ателието 
в блога на „манги”: 
„Манги” е една мечта, ро-
дена в две различни глави 
по едно и също време. В 
първия момент надали при-
тежателките й са си давали 

Какво  
е ателие  
„Манги”
(manghee.com)
   „Манги” е ателие за 
приложна мангия. С 
много любов и баене 
в него се изработ-
ват ръчно аксесоари 
и декорации за дома 
(лампи, паравани, 
украси за маса), при-
мамки за госпожици 
и госпожи (бижута, 
чанти, шалове), вся-
какви подаръци и куп 
други мангически 
неща. 
    Освен красиви пред-
мети там се май-
сторят и декорации 
за сватби, събития, 
магазини и хотели, а 
кръжоците, на които 
можете да почув-
ствате радостта 
от творенето, вър-
вят с пълна пара вече 
втори сезон.

▶

▶

Теодора мусева
teodora.mousseva@pari.bg

румена Кирова и мариела Скендерова▶

 макар и да изглежда хаотично, в ателие "манги" всичко е организирано▶
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Ателие „Манги”: от мечтата     до реалността

Казаха ни, че идеята        ни е самоубийство

Румена: Създадохме 
лична легенда. Всички из-
вестни марки имат лична 
легенда. Името „Манги” е 
зарибяващо. Духът на ця-
лата марчица е такъв. То не 
е точно марка - „Манги” е 
нашето брандче.

Мариела: На мангала 
брандчето!

Румена: Тази история е 
много благодатна за раз-
палване на въображението 
и пробужда усмивка у все-
киго. Защото като цяло бъл-
гарите си обичат ромите, не 
сме много крайни в отно-

Предстоящи 
кръжоци
12 декември, 
неделя,  
13.00 ч

„Манги” ви канят на 
Коледен кръжок (да, 
това е хубавата бъл-
гарска дума за уъркшоп), 
където ще можете да 
си направите украса 
от всевъзможни неща 
- коледни топки, мънис-
та, копчета, сухи цветя, 
шушулки, бляскалки от 
всякакъв вид и произход. 
За записвания: manghee@
abv.bg. Има различни 
ценови опции - от 7 до 30 
парички.

▶

шението си към тях. Думата 
„мангалче” се възприема 
някак мило: „Вятър го вее 
на бял кон него, не се знае 
каква беля ще направи”.

Мариела: Всъщност 
подходихме професионал-
но към изграждането на 
бранда и създадохме силно 
име. Около него завъртяхме 
цялата си философия - че 
целим да даваме на хората 
безгрижие, лекота, положи-
телни емоции. Но това не 
значи, че ние подхождаме 
така към работата си. Ние 
подхождаме много сериозно 

ност се изисква тежък труд. 
Вложили сме много - и като 
въображение, и като време.

Румена: И като мазоли. 
Чисто физически - ние не-
прекъснато носим, мъкнем, 
ходим по битака. Отстрани 
изглежда като приказка, 
но е много силова работа. 
Но поне не сме въвлече-
ни в сложни корпоративни 
схеми, които много измо-
ряват.

Колко беше първоначал-
ната инвестиция и кол-
ко изкарвате на месец?

Румена: 16 хил. лв. Това 
е за всичко - шест наема за 
ателието, материали, сайт и 
първите три месеца, в които 

▶

само произвеждахме. Отто-
гава не сме влагали повече 
пари. Изкарваме на месец, 
така че да си покриваме 
разходите за материали и да 
финансираме различните 
проекти.

Мариела: Месечно още 
печелим под 1000 лв. на чо-
век. Първата година винаги 
е трудна. Всеки стартиращ 
бизнес, особено такъв, кой-
то е свързан с производ-
ството на нещо, изисква 
време, за да започнеш да 
изкарваш пари. Първо си 
избиваш инвестицията, по-
сле хората трябва да разбе-
рат за теб и трябва редовно 
да им се напомня, че те 
има. Имайки предвид кри-

От първо лице
Какво  
е мангия

„Случвало ли ти се е да 
вървиш по улицата и 
съвсем неочаквано да се 
спреш пред гледката на 
небе, сграда, залез, които 
изглеждат като подре-
дени от невидима ръка в 
съвършена комбинация? 

▶

Или пък онзи следобед на 
плажа, когато светлина-
та е кехлибарена, време-
то е спряло, напитките 
- безчет, а приятелите 
заслужават да дадеш 
живота си за тях. Наша-
та Мангия е и свободата, 
и безгрижието, топлият 
пясък и снежните топки, 
както и детството, 
дечурлига сме си, това е!”

мариела Скендерова

зата, нещата вървят само 
нагоре, което е страхотно.

Румена: Мисля, че хенд-
мейд пазарът в България 
има голям потенциал на 
развитие и ние се опит-
ваме да яхнем една вълна 
на различната естетика, не 
на лъскавото, китайското 
и кича.

Как се справяте от 
търговска гледна точка?

Мариела: Ценообразува-
нето малко ни куца. Имаме 
схема колко излизат проду-
ктите като себестойност, 
колко време и труд ни тряб-
ва, каква е ставката, съобра-
зяваме се дали нещата са 
продаваеми. 

Но държим цените по-ни-
ски заради кризата и много 
често се оказваме с един 
бюджет, за който от самото 
начало е ясно, че е малък. 
Но хората това не го раз-
бират, защото, ако сравниш 
цените с тези на китайските 
стоки например, има разли-
ка. Но ние не сме фабрика 
в Китай. 

Въпреки това в послед-
ните месеци нещата се раз-
виват много добре, всяка 
седмица имаме срещи с ме-
дии и ни се обаждат нови и 
нови хора.

▶

и организирано. Всяко нещо 
се мисли, има процес на 
случване на нещата. Защото 
това ни е бекграундът.

Румена: Ние идваме от 
голяма корпоративна среда 
и така сме научени. Още от 
самото лансиране на марка-
та подходихме както трябва 
- поканихме журналисти, 
имахме седмица на открива-
нето на „Манги”. Журнали-
стите получиха първо тийзър 
- елхичка, която трябваше да 
украсят. И всъщност използ-
ваме всеки влязъл човек ка-
то „посланик на марката” и 
разчитаме на така наречения 
маркетинг „от уста на уста”  
(англ. word-of-mouth). До-
сега не сме дали нито лев за 
реклама. 

Разчитахме също на мре-
жови маркетинг - изпрати-
хме покани на бивши ко-
леги, познати, приятели. И 
така лека-полека започнаха 
поръчките - сватби, декора-
ции, тийм билдинги. Досега 
сме работили с компании 
като Renault и АФА.

Звучи като приказка, но 
със сигурност не е тол-
кова лесно?

Мариела: Въпреки че 
всичко изглежда много ро-
мантично и лежерно, всъщ-

▶

ги представим - Мариела 
и Руми, са се занимавали 
до момента. Е, ама какъв 
е този контрапункт? Ето 
такъв: „Манги” = лекота, 
безвремие, безстресие, 
мечта, творене, баене, спо-
койствие. A досегашното е 

били корпоративност, от-
говорност, стрес, органи-
зация, дисциплина, крайни 
срокове. Никой не твърди, 
че едното е хубаво или ло-
шо, а само, че нещата може 
да се променят и точно 
това му е хубавото на жи-

вота - че във всеки момент 
имаш избор. Точно вярата 
в промяната е друга важна 
обединяваща спойка между 
нашите две симпатични 
главици, както започнахме 
да ги наричаме в началото 
на този текст.

Снимки Боби Тошев

Канапе, изработено от автомобилни гуми▶

първият проект на "манги" е декорация на сватба▶
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weekend
Общото между 
арсена и фосфора 
Градивните блокове на 
познатите форми на живот 
на Земята са въглерод, азот, 
водород, кислород, фосфор 
и сяра. Фосфорът е част от 
химическата структура на 
ДНК и РНК. По химичен 
състав арсенът е подобен 

на фосфора, но е отровен за 
голяма част от организми-
те на Земята. Сходствата 
между арсена и фосфора са 
това, което прави елемен-
та толкова отровен. Орга-
низмът често не успява да 
направи разлика между 
двата елемента. Арсенът 
се просмуква в клетките и 
се конкурира с фосфора, 

Кратък урок

Вече е ясно: догодина деца-
та ни ще учат по нови учеб-
ници по биология. Такива, 
в които дефиницията за 
живот не е същата. Вратата 
на ограниченията относно 
това какви са възможност-
ите за живот във Вселената 
бе разбита. Така коментира 
находката ръководителят 
на изследването Фелиса 
Улф-Саймън от Института 
по астробиология на НА-
СА. Миналата седмица тя 
откри бактерия на дъното 

Откритата от НАСА нова бактерия даде заявка, че на другите 
планети могат да живеят същества, различни от тези на Земята

като се свързва със серните 
групи. 
Така той причинява увреж-
дания на клетъчно ниво и 
води до смъртта на клетка-
та. Някои микроорганизми 
“дишат” чрез предаване на 
електрони към арсена, но 
дори и в тези случаи ток-
сичният елемент остава 
извън клетката.

Отровно езеро   
“Не се учудвам, че са 

открили нова форма на 
живот в езерото Моно 
- това място е извънзем-
но.” Това е мнението на 
потребител в интер-
нет, живеещ в близост до 
отровната местност. 

Езерото Моно е свръхсо-
лено и силно алкализира-
но. Смяташе се, че това 
прави съществуването 
на живот в него невъз-
можно. Езерото има една 
от най-високите естест-
вени концентрации на 
арсен в света (около 200 
микрометра). Освен пръч-
ковидната бактерия 
GFAJ-1 в езерото живеят 
и други соленолюбиви бак-
терии от същото семей-
ство Halomonadaceae.

▶

▶

1.5-3 
▶ микрометра е  
големината на  
бактерията GFAJ-1

Тази  
бактерия е 
преодоляла 

предизвикателството 
да оцелее по 
различен начин.  
Ако има организъм 
тук, на Земята,  
който може да  
прави толкова 
неочаквани неща, 
какво ли предстои  
да открием! 

Фелиса Улф-Саймън, 
астробиолог  

към НАСА

на калифорнийското езеро 
Моно, която е фундамен-
тално различна от всички 
живи организми, познати 
на науката. 

Досега определението за 
форми на живот включваше 
единствено следните шест 
елемента - въглерод, водо-
род, азот, кислород, фосфор 
и сяра. Всяко живо същество 
- от чехълчето през растени-
ята до човека - е съставено 
от тези елементи на моле-
кулярно ниво и доскоро те 

се смятаха за задължителни 
за съществуването на жи-
вот. Това определение вече 
е неточно, защото, когато 
откритата бактерия бъде ли-
шена от фосфор за сметка 
на арсен, тя започва да го 
усвоява и да го използва за 
изграждане на собствените 
си вътрешни структури като 
ДНК, РНК и белтъци.

Живот от отрова
Екипът на Фелиса Улф-
Саймън първо поставя 

микробите на диета от 
захар, витамини и малки 
количества метали, но не 
и фосфат - биологичната 
форма на фосфор. После 
учените започват насил-
ствено да хранят органи-
змите с арсенат, аналогич-
на форма на арсена, във 
все по-високи количества. 
Арсенът е клетъчна от-
рова за всяко живо съ-
щество, но тази бактерия 
не само не умира, а е в 
състояние да го използва 

като заместител на фос-
фор, като продължава да 
живее и нараства.

GFAJ-1 ни насочва към 
търсенето на още по-стран-
ни организми, твърди Пол 
Дейвис от Университета в 
Аризона. Светият Граал би 
бил микроб, който въобще 
не съдържа фосфор.

Според учените е интере-
сен и въпросът дали всички 
организми в езерото Моно 
използват арсен, или имат 
латентната способност да 
превключват от фосфор към 
арсен и обратно.

Втора еволюционна 
линия
Това е невероятно пости-
жение - оригинално и мно-
го важно. Така коментира 
откритието молекулярни-
ят химик Алън Шварц от 
университета “Радбауд” в 
Ниймеген, Холандия. Скеп-
тичен съм дори още повече 
от обикновено заради голе-
мите последици, допълва 
той.

Находката фундаментал-
но променя нашите разби-
рания за живота такъв, ка-
къвто го познаваме. Откри-

тието дава хипотетичната 
възможност да съществуват 
живи организми, които не 
са базирани на същите гра-
дивни елементи, от които е 
съставено всяко живо съ-
щество на нашата планета. 
Някои учени дори си зада-
ват въпроса дали това не е 
втора еволюционна линия 
на ранните форми на живот 
на Земята.

Научна фантастика
От години научната фантас-
тика ни забавлява с идеята 
за живот такъв, какъвто не 
го познаваме и най-често 
избира форми, базирани 
на силиций вместо на въ-
глерод. В това има смисъл, 
защото двата елемента са 
един до друг в Менделее-
вата таблица и химичните 
им свойства са подобни. В 
случая същото се случва 
с арсенa, но за сметка на 
фосфорa. 

А сега накъде
Какво променя това откри-
тие? Най-малкото планети-
те, на които бихме търсили 
живот. Ако досега учените 
търсеха за целта околна сре-
да, достатъчно близка до 
нашата, и не предполагаха, 
че може да има живот на 
места, богати на арсен, това 
вече не е така.

Парадигмата вече не е съ-
щата. Разклатена е основата, 
на която е изградена съвре-
менната биология. Самата 
дефиниция за живот вече е 
променена и ако една бакте-
рия не ви се струва толкова 
показателна, замислете се 
за Вселената, за необятните 
възможности и условия, в 
които би могъл да възник-
не един организъм. Някои 
ограничения в тези разби-
рания отпаднаха и явно не 
е задължително животът да 
е под формата, под която е 
възникнал точно на нашата 
планета.

Георги Петров,  
Теодора Мусева

Да изхвърлим 
учебниците  
по биология

Да изхвърлим 
учебниците  
по биология

СНиМкА reuters
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Марк Цукерберг тръгва  
по стъпките на Бил Гейтс

хил. лева. Има вечери, когато 
на казиното не му върви и 
сме на загуба. Но обикновено 
ние сме по-добрите играчи 
/смее се/. 

Господин Маалуф, кол-
ко души работят при вас 
в казиното? 

- Екипът ни е от  210 души: 
крупиета, сервитьорки, об-
служващи машини, касиери, 
рецепция.  Те обслужват 
по около 150 души всяко 
денонощие. Нали знаете, 
казиното никога не почива! 
Играчите напоследък много 
харесват покера. Имаме  15 
маси за живи игри, където 

се играе Тексас холдем по-
кер, Карибски покер, “Блек 
джек” и рулетка. Имаме и 
160 игрални машини. 

Като мениджър на ка-
зино какво можете да 
направите, за да върви 
бизнесът добре?

- Най-важно, е разбира 
се, отношението към гос-
тите и това е задължение 
на целият ни екип. Но за 
казиното е важно да пред-
лага нови игри, турнири. Да 
не забравяме – казиното е 
развлечение и аз искам хо-
рата да идват с удоволствие 
при нас.

Казино “Тримонциум Принцес” 
в Пловдив празнува 10 години 

Еюп Маалуф – мениджър на казино “Тримонци-
ум Принцес” в Пловдив

Господин Маалуф, как-
во е казино “Тримонциум 
Принцес” на десетата го-
дина от създаването си?

- Десет години по-къс-
но казино “Тримонциум 
Принцес” е най-голямото 
на Балканския полуостров. 
За десет години тук са пре-
минали над 350 000 чуж-
дестранни туристи – точно 
колкото е и населението на 
Пловдив. Годишният оборот 
достигна 30.547 млн. лв. 
Смятам, че за десет годи-
ни ние се позиционирахме 
успешно в икономиката на 
България, като успяваме 
да привлечем тук турис-
ти от съседните балкански 
страни – най-често Турция, 
Гърция, Македония и Сър-
бия. Да, те идват тук, за 
да поиграят в казиното, но 
също така оставят пари в 
хотелите, в ресторантите, 
в магазините на Пловдив 
и региона. Най-много “ка-
зино-туристи” пристигат от 
Турция, където хазартът е 
забранен. Ние имаме своя 
агенция в Истанбул,  която 
организира посещенията 
при нас. Това са туристи 
за един уикенд – идват в 
петък вечерта, играят два 
дни и си отиват доволни. И 
пак идват. 

По колко пари оставя 
средно един играч в ка-
зиното?

- Различно е. Средните 
суми варират от 200 до 500 
лв. Разбира се, има и големи 
играчи, и много малки игра-
чи. Всеки идва тук за удо-
волствие – да опита късмета 
си, да вдигне адреналина, да 
прекара приятно. Разбира се, 
играчите понякога печелят. 
Най-голямата сума, спечеле-
на досега на машините, е 90 

Той заедно с още 
15 милиардери ще 
дарят част от личното 
си състояние за 
благотворителност

Основателите на Facebook 
Марк Цукерберг и Дъстин 
Московиц и още 17 мили-
ардери ще се присъединят 
към инициативата на Бил 
Гейтс и Уорън Бъфет да да-
рят най-малко половината 
от личното си състояние за 
благотворителност.

Сред 17-те милиардери са 
съоснователят на AOL Стив 
Кейс, финансистите Карл 
Айкан и Майкъл Милкън, 
директорът на Morning Star 
Джо Монуето, бизнесменът 
Николас Берген, инвестито-
рът Тед Фортсман и др.

“Повечето хора биха из-
чакали до края на карие-
рата си, за да вземат та-
кова решение, но защо да 
чакаме, като има толкова 
много работа за вършене”, 
казва Цукерберг. Само пре-
ди два месеца той дари 100 
млн. USD на училища в Ню 
Джърси.  

Засега общо 57 милиарде-
ри са се присъединили към 
инициативата на Гейтс и 
Бъфет The Giving Pledge. По 
данни на списание Forbes 
в САЩ милиардерите са 
общо 400. През миналата 
година американци са да-
рили над 227 млрд. USD за 
благотворителност.  

През 2006 г. инвестици-
онният гуру Уорън Бъфет 
обеща да дари 99% от па-
рите си на фондацията на 

Какво е  
The Giving 
Pledge   

От The Giving Pledge 
не приемат пари и не 
съветват хората къде 
или по какъв начин да 
дарят отделената сума. 
Не се следи и за това 
точно как се разпреде-
лят средствата. Един-
ственото условие на 
организацията е богата-
шите да поемат морален 
ангажимент за даряване 
на по-голямата част от 
състоянието си.

▶

Двамата най-богати хора в света Уорън Бъфет и  Бил Гейтс са и едни от най-големите филантропи▶

Бил и Мелинда Гейтс, която 
досега е раздала над 28 
млрд. USD за благотвори-
телност. 

На практика най-младият 
милиардер Цукерберг тръг-
ва по стъпките на Гейтс и 
Бъфет, които всяка година 
даряват част от богатството 
си за благотворителност. А 
списъкът с филантропите в 
Америка е доста дълъг. Сред 
най-запалилите се са Уорън 
Бъфет, изпълнителен дирек-
тор на Berkshire Hathaway, 
основателят на Microsoft Бил 
Гейтс и жена му Мелинда 
Гейтс, милиардерът Джордж 
Сорос, наследникът и бивш 
изпълнителен директор на 
Hilton Hotels Уилям Б. Хил-
тън, основателите на най-
голямата верига за магазини 
в света Wal-Mart - семейство 
Уолтън, кметът на Ню Йорк 
Майкъл Блумбърг. 

57 
▶ милиардери са се при-
съединили към инициа-
тивата на основателят 
на Microsoft Бил Гейтс 
и инвестиционния гуру 
Уорън Бъфет The Giving 
Pledge

 Марк Цукерберг▶ Карл Айкан▶

Тед Фортсман ▶

СНимки blooMberG
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Издателство „Ентусиаст” събра постовете на 
Милена Фучеджиева в дневник „Аз, бLогинята”

Бог в своя блог

блиц с милена Фучеджиева

Защо решихте да напра-
вите книга от блога си?

- Като свалих постовете 
на хартия и ги видях в тях-
ната цялост, ми прозвучаха 
по нов начин. Първо, така 
може да се проследи по-
следователността, второ, 
не е нужно да кликаш и 
да се разхождаш нагоре-
надолу по блога, а просто 

▶ прелистваш и виждаш как 
върви времето. 

Как започнахте блога?
- Направих блога през 2006 

г. най-вече защото имам сла-
ба памет. Исках да имам 
референтни точки в свое-
то минало, в миналото на 
Америка и България и да си 
оставя лични замаскирани 

▶

послания, за да си спомням 
какво ми се е случило.

Към кого е насочена кни-
гата?

- Блогът пресъздава едно 
постоянно търсене - Аме-
рика или България. Книга-
та ще е много интересна 
на емигрантите в чужбина, 
както и на българите, които 

▶

„Здравей - ти, който все 
още обичаш да държиш 
в ръцете си хартия. Пиша 
предговора на „Аз, бLо-
гинята” от леглото, сега 
е събота сутрин в София, 
котаракът Панчо спи на 
кълбо в краката ми, пия 
кафе от голяма чаша с бук-
вата М на нея и всичко 
изглежда ту прекрасно, ту 
като декор от клип на „Рам-
щайн”. Да знаеш, оставила 
съм линкове към клипове и 
текстове, които харесвам, и 
ще можеш да си ги „копи/
пейстнеш” оттук. Харесвам 
най-различни неща, сред 
които и зловещите метъли, 
а това е блогът ми, прене-
сен на хартиен носител. 
Тук са свалени мислите 
ми, докато живях раздвоена 
между два свята - Америка 
и България.”

Това е началото на „Аз, 
бLогинята”, написано ко-
лажнo, както е способен 
един смел автор. Смело 
е, защото е несвързано, 
постмодерно и безгрижно 
- сякаш отразява хаоса на 
собствената ни интернет 

култура и възхва-
лява синдрома на 
хиперактивност-
та и дефицита на 
внимание. Книгата 
не е хомогенна, за-
щото е блог - в нея 
има поезия, пуб-
лицистика, проза 
тип „поток на ми-
сълта”.

Работейки като 
мениджър на ма-
газин за бижута в 
Бевърли Хилс, Ми-
лена има достатъч-
но време да пише 
куп есета, книги, 
стихове и пиеси. 
Направих си блог - „това 
съм аз, една българка, която 
избра да е далеч от родина-
та си близо 20 години, след 
което пък избра родината 
си за следващите... никой 
не знае колко”, пише ав-
торката.

политически  
некоректната медия
„Липсата на цензура в ин-
тернет е едно от най-важни-
те постижения за всички 

в България е възможно да се издържаш с писане

времена”, коментира Ми-
лена. Според нея блоговете 
са политически некоректни 
лични медии. В книгата 
можете да прочетете комен-
тарите й за най-различни 
събития - от финансовия 
крах на борсата в Америка 
през 2008-а до солипсис-
тични разсъждения върху 
реалността на света. 

Колажът от обсъждани 

личности е шарен: Любен 
Дилов-син, Кеворк Ке-
воркян, майката на Парис 
Хилтън, Сергей Станишев, 
Брижит Бардо, Бойко Бори-
сов, Чарлз Буковски, Георги 
Първанов, Мадона, Ран Бо-
силек, Сара Пейлин, Аня 
Пенчева, Максим Стависки, 
Ноъм Чомски, Слави Трифо-
нов, Бритни Спиърс, Мартин 
Карбовски, Бианка Джагър, 
Трент Резнър, Барак Оба-
ма, Бил и Хилари Клинтън, 
Иван Костов и т. н.

мост между два 
свята
„Аз, бLогинята” е пъте-
шествие по време на криза 
- световна и лична”, обясня-
ва авторката. Това е книга 
за емиграцията на нейната 
душа, споделя Милена и 
добавя, че в продължение на 
години блогът е бил нейната 
връзка с България - мост 
между два безкрайно раз-
лични и далечни свята. 

„Всичко има цена - Бевър-
ли Хилс е страхотно мяс-
то, но топлината на кръвта, 
която тече във вените ми, е 

българска”, казва Милена. 
Според нея няма аромат на 
парфюм, комфорт или благо-
състояние, които да изместят 
чувството за родното място. 
Тези, които са го загубили, са 
се лишили от възможността 
винаги и по всяко време да 
имат топло спасение, кате-
горична е авторката.

Аз съм българче...
На корицата на книгата е 

нейна близка приятелка, ко-
ято все още е в Америка. 
Снимката е част от фотосе-
сия, поместена в книгата „Аз, 
бLогинята”, която пресъздава 
визуално пътешествието на 
една българка в калифорний-
ската пустиня Мохаве. Това е 
състоянието на българката в 
Америка, която се опитва да 
разбере къде е, коя е и защо 
е, казва Милена. 

Теодора мусева

Визитка
Милена Фучеджиева 

е от София. Завършва 
актьорско майсторство 
и кинорежисура в НАТФИЗ. 
Има два късометраж-
ни документални филма 
- „Местни новини” и „Без 
жал”. Пиесите й „Дзен-
порно” и „Криза” се поста-
вят в България и в САЩ. 

През 1990 г. напуска Бъл-
гария, а от 1993 г. живее в 
Лос Анджелис.

▶

▶

на български, защото вече 
имах идея да се връщам в 
България и знаех, че публи-
ката ми ще бъде българска. 
Най-голямата помощ за бло-
га ми беше, че го включиха в 
„Блогосфера” на „Дневник”. 
Постепенно той придоби по-
пулярност - от уста на уста, 
от блогър на блогър. Обичам 
да пиша публицистика,  пи-
ша за „Дневник”, „Капитал”, 
„Новинар”, „Уикенд” и ви-
наги държа да слагат линк 
към блога ми. Чрез него най-
различни хора от медиите 
стигаха до мен и ми правиха 
предложения да пиша.

Как решихте да се вър-
нете в българия?

- В цялата книга се откро-
ява тази линия - на завръща-
нето ми към България. Аз 
съм пишещ човек и си дадох 
сметка, че да се издържам от 
писане в Америка е доста 

▶

химерично. Вероятно съм 
и малко мързелива, защото 
реших да насоча писателски-
те си усилия към България. 
Колкото и невероятно да 
звучи, в България е възмож-
но да се издържаш с писане. 
В Бевърли Хилс имах много 
висок стандарт на живот, 
но на мен България ми е на 
сърце, тук е много по-забав-
но и хората не са толкова 
изолирани.

на какво ви научи Аме-
рика?

- На бърза реактивност. 
Също така на структура на 
работа. Още: адаптивност 
- при тежки ситуации винаги 
да намираш положителното. 
Това е абсолютно американ-
ска черта. Никога няма да 
стана американка, но това 
е качество, което искам да 
притежавам. Както и липса-
та на мързел.

▶

имат роднини и приятели 
зад граница.

Кои са най-открояващи-
те се моменти в книга-
та?

- Най-ярко се откроява то-
ва, което разтърси всички 
ни - кризата, срутването на 
борсата през 2008 г. Бях ме-
ниджър в известна фамилна 
фирма за колекционерски 
бижута - David Webb. Уп-
равлявах техния магазин в 
Бевърли Хилс в продълже-
ние на 10 години. През 2007 
г. бяхме направили близо 16 
млн. USD. През 2008 г. от 16 
млн. USD се слезе на 1.5 млн. 
В книгата съм писала и мно-
го за свръхбогатите, защото 
това ни беше клиентелата.

Как направихте блога си 
толкова популярен?

- Като започнах блога, съв-
сем целенасочено го писах 

▶

▶

Фотосесията в книгата е базирана на „Аз съм 
българче”, перифразирано „Аз съм българка, обичам 
наш’те планини зелени, българка да се наричам първа 
радост е за мен”

▶
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